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IX. Mezinárodní setkání krajkářek
II. Bienále české krajky

Dva roky, tak právě takový časový prostor
měly krajkářky na tvoření jemné krásy, kte-
rou přivezly předvést první červencový
víkend na IX. Mezinárodní setkání krajkářek
a II. Bienále české
krajky do Vamberka.

Výtvarná díla zapl-
nila známé výstavní
prostory. Velký sál
Městského klubu Soko-
lovna patřil tradičně
krajkářkám z celého
světa. Krajkové výrob-
ky, ukázky různých
technik, předávání
zkušeností, prodej ne-
zbytných potřeb pro
paličkování a přátel-
ská atmosféra, která
po celé tři dny dopro-
vázela setkání, opět
mile působila na více
než dva tisíce ná-
vštěvníků. Nejvíce by-
lo Čechů a Slováků.
Poměrně velkou část
tvořili také návštěvní-
ci z Německa, Dán-
ska, Polska, Ma�ar-
ska, Nizozemska a do-
konce i z USA.
Nechyběli ani vzácní
hosté ze Švýcarska,
Anglie, Slovenské re-
publiky a významné
politické osobnosti:
hejtman Královéhra-
deckého kraje Pavel
Bradík, paní senátor-
ka Václava Domšová,
poslanec Jiří Hanuš,
starosta Vamberka Jiří
Mazúch a ostatní
představitelé města.
Ti všichni se zúčastnili
i slavnostního zaháje-
ní, na které přislíbila
účast manželka prezi-
denta paní Livia Klausová, avšak pracovní
vytíženost jí v tomto kroku zabránila. Její vý-
znamné gesto, převzetí patronátu nad konanou
soutěžní výstavou renomovaných výtvarníků
"II. Bienále české krajky", nás velice těší.         

Soutěžní exponáty nainstalované ve spor-
tovní hale sklidily největší obdiv jak
u návštěvníků, tak u samotných krajkářek.
Je potěšující, že vyhlášení soutěže vzbudilo

zájem i u mladých budoucích výtvarníků.
V souladu s pravidly soutěže Bienále české
krajky ve Vamberku mohou být vyhlašována
jednotlivá témata. Pro rok 2004 žádné téma
vyhlášeno nebylo a do soutěže mohla být

přihlášena díla, která vznikla v období let
2002 - 2004. Soutěžní práce, které se
zúčastnily II. Bienále české krajky, vybrala
porota složená z uměleckých osobností,

uměleckých kritiků
a vědeckých pracov-
níků odpovídajících
institucí dle zaslané
fotografické doku-
mentace. Porota roz-
hodla o přijetí díla do
soutěže a stanovila
držitele ocenění.
Umělci soutěžili o ce-
ny: zlatou, stříbrnou,
bronzovou paličku
a diplom Muzea kraj-
ky ve Vamberku.
První cenu získala
Mária Danielová za
dílo "Dva příběhy",
cenu za druhé místo
získala Marianna
Horváthová "Čtverec
- límec",  třetí místo
porota udělila Daně
Vařilové za "Okouzle-
ní Mikolášem Alšem".
Diplom Muzea krajky
si odvezla Marie
Vaňková za "Proměny
přírody". Pokud jste
nestačili výstavu nav-
štívit, máte možnost
ještě do 1. srpna. 

V DDM Krajkářská
škola probíhá do 25.
července výstava pra-
cí žákyň "Letokruhy".  
V Muzeu krajky jsou
stále ještě k nahléd-
nutí práce Jany Štef-
kové z Merklovic.
Doménou její tvorby,
oceněné i na výsta-
vách v zahraničí,
jsou oděvní doplňky
a šperky. Také výstavy

Márie Danielové a tvorba Marie Sedláčkové-
Serbouskové potrvají na zámku v Rychnově
nad Kněžnou po celé prázdniny. 

Zdeňka Freivaldová
Autor fotografií: Antonín Bartoš

I. místo   
Mária Danielová - "Dva příběhy"



Diplom Muzea krajky
Marie Vaňková - "Proměny přírody"

Městský klub Sokolovna
Krajkářka z Bratislavy

Městský klub Sokolovna
Výstava Vzdělávacího spolku uměleckých řemesel

DDM Krajkářská škola
Ukázky paličkování žákyň krajkářské školy



Ze zasedání Rady města
Rada města Vamberk se na
svém 36. zasedání dne 19.
května 2004 usnesla:
1) Schvaluje plnění usnesení z

35. zasedání RM a plnění
dlouhodobých úkolů.

2) Rozhodla zveřejnit záměr
prodeje části pozemku
1129/1 a doporučuje ZM pro-
dej schválit.

3) Bere na vědomí poděkování
vedoucí Studia M+M za fi-
nanční příspěvek na  uspořá-
dání taneční přehlídky
Pohyby 2004.

4) Rozhodla nevyhovět žádosti
pana Romana Kraloviče o sní-
žení nájmu na městském kou-
pališti za provozování masér-
ských služeb.

5) Bere na vědomí oznámení
KDU-ČSL o setkání s občany a
oznámení OV KSČM o před-
volebním mítinku. Obě akce
proběhnou na náměstí ve
Vamberku dne 25. 5. 2004.

6) RM formulovala stanovisko k
přístavbě schodiště u domu
č.p. 322 na Husově náměstí.
Toto bude postoupeno staveb-
nímu úřadu.

7) Rozhodla prodloužit nájem
garáže paní Jaroslavě Bajero-
vé u č.p. 728 v Jůnově ulici o
jeden rok.

8) Rozhodla neposkytnout fi-
nanční příspěvek Diakonii
Broumov na "Celorepubliko-
vou banku oděvů a dalšího
humanitárního materiálu".

9) Rozhodla neposkytnout fi-
nanční příspěvek na činnost
Asociace rodičů a přátel zdra-
votně postižených dětí - klub
Radost.

10) Rozhodla neposkytnout fi-
nance na úhradu mzdových
nákladů osobních asistentek
pro děti umístěné v Mateř-
ské škole Láň, Rychnov nad
Kněžnou.

11) Projednala záměr KÚ Králo-
véhradeckého kraje ohledně
další činnosti školských zaří-

zení zastřešených Domem
dětí a mládeže Rychnov nad
Kněžnou. RM požaduje k
detailnímu posouzení eko-
nomický rozbor.

12) Rozhodla o zadání studie na
stavební úpravy v Městské
knihovně.

13) Projednala plnění nájemní
smlouvy na Chatu Vyhlídka
a rozhodla o zajiš�ování po-
stupu případných dalších in-
vestičních akcí.

14) Provedla kontrolu rekon-
strukce Pekelské ulice, roz-
hodla o vybudování chodníku
i na druhé straně této ulice
a uložila zajistit cenovou kal-
kulaci na opravu vozovky
a chodníků v Hlavsově ulici.

Rada města Vamberk se na
svém 37. zasedání dne 9.
června 2004 usnesla:
1) Schvaluje plnění usnesení z

36. zasedání RM a plnění
dlouhodobých úkolů.

2) Bere na vědomí informaci z
jednání ohledně ČOV Doudle-
by nad Orlicí a pověřuje sta-
rostu města dalším sledová-
ním situace.

3) Schvaluje zápis z dopravní
komise č. 3.

4) Bere na vědomí zápis z kul-
turní komise č. 9.

5) Schvaluje zápis z komise ži-
votního prostředí ze dne 20.
5. 2004.

6) Schvaluje zápis ze sportovní
komise č. 3 a ukládá finanční-
mu odboru vyplatit částku
3 000,- Kč SDH Vamberk z re-
zervy na sport jako příspěvek
na uspořádání hry Plamen,
konané ve dnech 29. - 30. 5.
2004 ve Vamberku.

7) Ukládá zveřejnit záměr prodat
část parcely p.č. 113/1 v k. ú.
Merklovice a doporučuje ZM ná-
sledně prodej schválit. Odkládá
rozhodnutí o záměru prodat po-
zemek p.č. 736 v k. ú. Peklo nad
Zdobnicí do příští RM.

8) Projednala zápis z konkurzní-
ho řízení na místo ředitele/ky
Základní školy Vamberk,
okres Rychnov nad Kněžnou
a rozhodla požádat Krajský
úřad Královéhradeckého kra-
je o souhlas s jmenováním
uchazečky umístěné na prv-
ním místě.

9) Rozhodla o ocenění odcháze-
jícího ředitele ZŠ pamětní
medailí Města Vamberk a fi-
nančním darem.          

Rada města Vamberk se na
svém 38. zasedání dne 16.
června 2004 usnesla:
1) Schvaluje plnění usnesení

z 37. zasedání RM.
2) Bere na vědomí informaci

o procesu a opatřeních
komunitního plánování v re-
gionu obce s rozšířenou pů-
sobností.

3) Pověřuje vedoucí sociálního
odboru jako kontaktní osobu
pro komunitní plánování soci-
álních služeb s řídící skupi-
nou. 

4) Rozhodla do schválení nové-
ho územního plánu neprodá-
vat pozemek p.č. 736 v k. ú.
Peklo nad Zdobnicí.

5) Zamítla žádost o pronájem
prostor v MŠ Jugoslávská, vy-
tipovala jiné vhodné prostory
a pověřila starostu města jed-
náním s žadatelem. 

6) Souhlasí se žádostí zřídit
obousměrnou autobusovou
zastávku v prostoru ulice Žiž-
kova a pověřuje starostu pře-
dáním požadavku dopravní
organizaci.

7) Na základě návrhu doporuče-
ní sociálního odboru souhlasí
s umístěním paní Anny
Jánské, Vamberk, Roští 657
v Domě s pečovatelskou služ-
bou.

8) Ukládá dopravní komisi inici-
ovat umístění dopravní znač-
ky "Obytná zóna" v Kollárově
ulici.

Mimo zajiš�ování bezpečnosti na přechodech
řešila Městská policie i tyto případy:
● za špatné parkování řešila na 150 přestupků
● zadržela ve spolupráci s vedoucím prodejny

zloděje alkoholu a předala ho Policii ČR
● řešila užívání drog v areálu Domu dětí a mlá-

deže
● odcizení tašky s doklady - taška nalezena

a předána majiteli
● neplacení poplatků za psy
● dva případy pokousání občanů psem
● pět přestupků proti občanskému soužití - pře-

dáno přestupkové komisi
● výtržnost a rušení klidu v Janáčkově ulici
● verbální napadení občanů na náměstí

● poškození dveří v Jiráskově ulici - poznatky
předány PČR

● nálezy peněženek a různých předmětů - pře-
dány majitelům

● odchyt zatoulaného psa - umístění v útulku
v Lukavici

● zajiš�ovala odchyt dvou rojů včel
● spolupráce s úřady a soudem při dodávání do-

poručených dopisů a zjištění poznatků
● asistence u dopravních nehod - ohlášení a spo-

lupráce s dopravní policií
● kontrola chatových oblastí a objektů
Toto je necelý výčet z činnosti, který mohou po-

tvrdit občané, jenž Městskou policii potřebovali.
LL

UPOZORNĚNÍ
KDO POSTRÁDÁ

DÁMSKÉ
SKLÁDACÍ 

KOLO, NECHŤ 
SE OBRÁTÍ 

NA MĚSTSKOU 
POLICII.

USNESENÍ
z 12. veřejného zasedání
Zastupitelstva města Vam-
berk, konaného dne 21.
června 2004 v Městském
klubu Sokolovna

1) Schvaluje:
a) Prodej části pozemkové

parcely pp 1129/1 v k. ú.
Vamberk, Mgr. Petru
Chocholoušovi za cenu
podle "Kritérií" 71,-  Kč/m2

(zarovnání hranice par-
cely pp 1130/5).

b) Prodej domu č.p. 15
v Pekle manželům Har-
bichovým za cenu
600 000,- Kč.

2) Schvaluje hospodaření měs-
ta za období 1. 1. 2003 - 31.
12. 2003.

3) Schvaluje zprávu o pře-
zkoumání hospodaření za
období 1. 1. 2003 - 31. 12.
2003. 

4) Schvaluje poskytnutí půjček
z Fondu rozvoje bydlení
těmto žadatelům:
Kateřina Šejnová, 
Vamberk 835....46 000,- Kč
Josef Šejna, Vamberk 602
.........................67 000,- Kč
Petr Holeček, Vamberk 602
.........................75 000,- Kč
Karel Fišer, Merklovice 31
.........................50 000,- Kč
Zdena Maršounová, 
Vamberk 848.....60 000,- Kč

celkem 298 000,- Kč

5) Bere na vědomí informaci
starosty města o průběhu
zpracovávání Územního
plánu města Vamberk.

Ing. Josef Martinek, CSc.
místostarosta města

Ing. Jiří Mazúch
starosta města

Městská policie



4 ZPRAVODAJ

Nová pohlednice 
Vamberka

Nedávno jsem si zakoupil nové
pohlednice Vamberka. Doma
jsem si je v klidu prohlédl a ne-
stačil se divit. Kde se vzalo tolik
zeleně na našem náměstí?
A schválně jsem druhý den na
náměstí s pohlednicí v ruce hle-
dal místo, odkud fotograf při fo-
cení kostela sv. Prokopa zabral
tolik stromů na obou stranách,
zejména však v místě před rad-
nicí, kde je trávník a vzrostlé
stromy. Bohužel jsem takové
místo nenašel. Jak se tedy tolik
zeleně dostalo na fotografii,
ukazující naše náměstí? Nebo je
naše náměstí až tak "nefotoge-
nické", že bylo nutno překrýt ze-
lení to špatné? Nebo to byl
"umělecký pokus" fotografa?
A ví o tom představitelé Vam-
berka? A všimli si toho občané?
To je jediná otázka, na kterou
Vám mohu odpovědět. Ano, všim-
li. Zachytil jsem minimálně tři re-
akce typu: "A kde to je focené"? 

Nevím, zda někdo z radnice
má možnost kontrolovat návrhy
těch, kteří chtějí vydat pohledni-
ci našeho města, ale myslím si,
že Vamberk na pohlednicích by
měl být zachycen takový, jaký je
ve skutečnosti. Mohlo by se totiž
stát, že v budoucnu poznáme již
jen podle názvu obce popřípadě
znaku, že se skutečně nachází-
me ve Vamberku.

Jiří Hostinský, 
člen Kulturní komise

Volby do Evropského parlamentu 
konané na území České republiky ve dnech 11. - 12.06. 2004

Výsledky hlasování za územní celky
Kraj: Královéhradecký kraj ● Okres: Rychnov nad Kněžnou ● Obec: Vamberk 

Okrsky Počet Vydané Účast Odevzdané Platné
celk. zpr. v % voličů obálky v % obálky hlasy

celkem
6 6 100.00 3 876 1 103 28.46 1 102 1 096 

Kód Název strany Platné hlasy Celk. v %

1 SNK sdruž.nez. a Evropští dem. 121 11.04 
2 Koruna Česká (monarch.strana) 9 0.82 
3 Helax-Ostrava se baví 0 0.00 
4 Česká str.sociálně demokrat. 85 7.75 
5 Národní koalice 2 0.18 
6 Občanská demokratická strana 323 29.47 
7 Str.pro otevřenou společnost 2 0.18 
8 Strana demokrat.socialismu 1 0.09 
9 Strana zelených 38 3.46 
10 Humanistická aliance 3 0.27 
11 Konzervativní strana 1 0.09 
12 "Sdružení nestraníků" 4 0.36 
13 Strana občanů republiky České 5 0.45 

Kód Název strany Platné hlasy Celk. v %

14 Masarykova demokratická strana 5 0.45 
15 Všeobecná občanská strana 1 0.09 
16 Dělnická strana 1 0.09 
17 Strana práce 0 0.00 
18 Balbínova poetická strana 7 0.63 
19 Za zájmy Moravy ve sjedn.Evr. 1 0.09 
20 Křes�.demokr.unie-Čs.str.lid. 68 6.20 
21 Pravý Blok 11 1.00 
22 Strana zdravého rozumu 4 0.36 
23 Unie liberálních demokratů 12 1.09 
24 Komunistická str.Čech a Moravy 208 18.97 
25 Str.venkova-spoj.občan.síly 5 0.45 
26 Strana za životní jistoty 1 0.09 
28 Nezávislá iniciativa (NEI) 9 0.82 
29 SVOBODNÍ 1 0.09 
30 "V.Kožený-Občan.feder.demokr." 0 0.00 
31 Republikáni Miroslava Sládka 20 1.82 
32 NEZÁVISLÍ 148 13.50 



U Forejtků (U mostu)
Zájezdní hospoda u mostu, na
křižovatce na Doudleby n.O. a
Rychnov n.Kn. s adresou Zářečí
č.1. Ve štítu domu je uveden le-
topočet postavení MDCCCXXXI
(1831). Ve dnech 11. až 31. srp-
na roku 1866 byla v hostinci zří-
zena vojenská strážnice pruské-
ho vojska, které zde pobývalo.
V kůlně u hospody byla koncem
19. století zřízena světnice pro
mýtného, který vybíral poplatky
za vjezd do města. V roce 1900
byl ve Vamberku založen
Spořitelní a záložní spolek. Jeho
první sídlo bylo zde, v hospodě.
V roce 1942 je majitelem
Ladislav Forejtek. 

U Nádraží 
(U Machačů, 
hotel Brasil, 

Motorest)
Hotel "U Machačů" byl
vystavěn v roce 1884. Na
svou dobu byl moderně
vybaven. Měl schůzovní

místnost a v prv-
ním poschodí mi-
mo bytu pro maji-
tele ještě 6 hostin-
ských pokojů.
Jeho majitelkou
byla Barbora
Machačová, uvá-
děna ještě v roce
1942. Po ní jej
zdědil syn Fran-
tišek. V místě ny-
nějšího parkoviště

býval včelín s 50 včelstvy
a před ním malá zahrád-
ka, kde se pěstovala zele-
nina. Na druhé straně
pak bylo vysázeno sedm
lip a osm ořechů, mezi
nimiž se rozprostírala za-
hradní restaurace. Půvab
jí dodávaly litinové lam-
py. Zahrada hotelu saha-
la až ke staré benzinové
pumpě. Celá byla osáze-
na ovocnými stromky.
V  roce 1957 byl hotel vy-
vlastněn a zrušen.

Ponechána byla pouze restaura-
ce. Postupně byla restaurace
v majetku RaJ Náchod, Pramen
Kostelec n.O., Uhelné sklady
Dobruška a později Jednoty
Kostelec n.O.. Uhelné sklady zli-
kvidovaly zahradu a místo ní
vznikl sklad uhlí. Postupně byl i
rozkraden a zdevastován interiér
a upadala i kvalita služeb. V roce
1981 (9.2.) byla restaurace
po dlouhodobé uzavírce a roz-
sáhlé adaptaci znovu otevřena.
O tři roky později  bylo vybudo-
váno parkoviště. Od 15. ledna
1991 bývalý hotel znovu ožil

pod vedením pa-
na Františka
Machače mladší-
ho. Po něm se
zde vystřídalo
více majitelů a
nájemců a s nimi
se měnil i název.
V současnosti
zní Motorest
Vamberk.

U Horáků 
(V prdeli, 
U města

Vamberka, 
U bílé růže)

Malá hospoda
v Zářečí pod
Milenkou, v mís-
tech pozdější
opravny elekt-
rospotřebičů (za
tratí na RK hned
napravo). J.F.Král píše: "Starší
pamětníci   upozorňují ještě na
jednu hospůdku, jejíž jméno jest
těžko plnými ústy vysloviti".
Fungovala asi do roku 1892, kdy
objekt koupil Josef Sokol, koň-
ský řezník a handlíř a zřídil zde
koňské řeznictví. Původní hospo-
du, řečenou U Horáků, její maji-
telé prodali v roce 1862 a vystě-
hovali se do Ameriky.

U Sysrů
Malinká hospůdka v Zářečí, po-
řádaly se tam krajkářské bály.

U Frydrychů
Zájezdní hospoda v Zářečí.

Příště: Hospody nad ná-
městím
Zpracoval: Jiří Hostinský
Foto: Jiří Hostinský,
MGOH Rychnov n.Kn.
Použitá literatura:
Paměti města Vamberka,
J.F.Král, 1927
Zpravodaje města
Vamberk 1964-2003

Městská knihovna a kulturní
komise iniciují pro všechny zá-
jemce z Vamberka, Pekla,
Merklovic i Záměle založení
Spolku zájemců o historii
Vamberka a okolí

Témat je mnoho (sv. války,
majitelé panství, spolky, živnos-
ti, nejstarší osídlení atd.), kaž-
dý si jistě najde to své a pomů-
že poskládat jednotlivé střípky
z historie našeho města v celek.

První informativní schůzka se
koná 8. září 2004 od 16 hodin
v 1. patře knihovny. Zde lze též
na tel. 494 541 437 získat více
informací.
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Nejstarší hospody vamberské (6. díl)

ŠKOLA HOTELNICTVÍ, GASTRONOMIE,
OBCHODU a CESTOVNÍHO RUCHU

V HRONOVĚ
PŘIHLÁŠKY DO OBORŮ GASTRO, HOTELOVÝ 

PROVOZ, PROVOZ CK, PRŮVODCOVSTVÍ
A NÁSTAVEB PRO VYUČENÉ

PŘIJÍMÁME TRVALE.

ROČNÍ JAZYKOVÁ ŠKOLA
ANJ, NEJ, RUJ OD 1.9. 2004 OTEVŘENA!

JSME TU PRO VÁS!

Den otevřených dveří:
KAŽDÁ STŘEDA 8 - 17 HOD.

TEL.: 602 642 670, 777 013 554, 728 256 262

SRDEČNĚ ZVEME K NÁVŠTĚVĚ JIRÁSKOVY
CHATY NA DOBROŠOVĚ. TEL.: 491 520 185
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Dne 6. července 1415 vzplála
v Kostnici n.Rýnem  hranice, na
které  skončil svůj pozemský život
český kněz  a reformátor Mistr
Jan Hus. Ale jeho  smrtí jeho vliv
na český  národ (i evropské ději-
ny) nekončí - spíše naopak. Brzy
po Husově upálení - 2. září 1415
- sepsali čeští a moravští  šlechtici
stížný  list kostnickému koncilu a
na čáslavském  sněmu v r. 1421
čeští katolíci spolu s  věřícími
podobojí prohlásili krále Zik-
munda za nehodného české koru-
ny. Brzy poté  vypukly v Čechách
nepokoje a války a celé hnutí ne-
slo Husovo  jméno - husitství.
Vylíčení statečného Husova po-
stoje  na koncilu, jak je máme do-
chováno od očitého  svědka
M. Petra  z Mladoňovic, záhy na-
bývá až hagiografického  charak-
teru. Také zobrazení Husa na hra-
nici se záhy objevuje v mnoha vy-
dáních  bible i dalších českých ná-
boženských  textů (např. již v
Martinické husitské  bibli z doby
kolem 1430). K Husovu odkazu
se přihlásil Martin Luther  a v Če-
chách se k němu hlásili všichni
protestanti. Po násilné  rekatoli-
zaci byl  zájem o Husa potlačen
a teprve v druhé polovině  19.
století započalo nové bádání
o Husovi včetně volání  po revizi
Husova procesu. Husovo jméno
bylo používáno i  zneužíváno  pro
účely politické i náboženské, ze-
jména pak po vzniku samostatné
republiky v r. 1918. Není tedy di-
vu, že jeden ze svých článků
o Janu Husovi  končí přední čes-
ký historik Josef Pekař slovy:
"Máme-li již svátek Husův,  snaž-
me se jej posvětiti poznáním
Husa skutečného - to přispěje, vě-
řím, nejvíc  k tomu,  aby velký
svátek našich dějin přestal být
znenáhla dnem bojů  a  rozčilení."
Mnohem později podobně  cha-
rakterizuje Husův  "druhý život"
současný historik  Vilém Herold:
"Přesto rozdílné přístupy  k jeho
odkazu historické vědomí české-
ho národa a jeho kulturní a  du-
chovní  dědictví spíše bolestně za-
těžovaly a rozdělovaly,  než by je
nadějným způsobem  povzbuzo-
valy a spojovaly." Zároveň s těmi-
to spory zaznívala i  polemika,
zda má M. Jan  Hus být rehabili-
tován. Husa se zmocnili i komu-
nisté a  učinili  z něj sociálního re-
formátora, což přesvědčivě doku-
mentuje  kniha Milana  Machovce

z r. 1963 "Bude katolická církev
rehabilitovat M. Jana  Husa?"
Ale teprve na na  konci 20. stole-
tí došlo k opravdu  důkladnému
vědeckému  prozkoumání Husova
učení a procesu mezinárodní ko-
misí.  Prvním  krokem bylo mezi-
národní symposium "Jan Hus me-
zi epochami, národy  a  konfese-

mi" konané v září 1993
v Bayreuthu v Německu a ve
dnech 15.- 18. prosince  1999, na
prahu jubilejního roku 2000,  se
konala v Římě mezinárodní kon-
ference o  Mistru Janu Husovi.
17. prosince papež Jan Pavel II.
přijal delegáty této  konference
a ve svém projevu vyslovil hlubo-
kou lítost nad krutou smrtí M.
Jana  Husa. Volání po plné reha-
bilitaci nebo dokonce i kanoniza-
ci  M. Jana se však  ozývá z ně-
kterých kruhů i nadále, což  zna-
mená, že tato otázka je stále ak-
tuální. 

Husův život a dílo
O Husově dětství a mládí se ne-

dochovaly  žádné  věrohodné
doklady či záznamy, více zpráv je
pak  z období jeho činnosti
v  Betlémské kapli. Narodil se nej-
pravděpodobněji r. 1371 v Hu-
sinci u Prachatic a základy vzdě-
lání dostal na škole v Pracha-
ticích. Do Prahy na studia přišel
ve věku ca 19- 20 let. Z jeho vlast-
ních vzpomínek lze soudit, že byl
řadovým studentem a dokonce

vyznal, že chtěl být knězem pro-
to, aby se měl dobře. V roce  1393
dosáhl bakalářského titulu, v r.
1396 byl promován na mistra
svobodných  umění. O dva roky
později začal sám na artistické fa-
kultě přednášet a současně studo-
val dál na fakultě teologické, kde
dosáhl bakalářského titulu a v r.

1400 (?) byl vysvěcen na kněze.
V r. 1401 byl  po krátký čas děka-
nem artistické fakulty, v r. 1402
poprvé několik měsíců rektorem
university. V té době také  započal
svou kazatelskou dráhu, a to v
kostele sv. Martina na Starém
Městě.  Tehdy se začal vytvářet
a prohlubovat jeho nový pohled
na  svět a společnost.  Silně jej
ovlivnili Konrád Waldhauser,  Jan
Milíč z Kroměříže a Matěj z
Janova a  v neposlední  řadě dílo
Jana Viklefa. Hus začal kritizovat
neřestný život  mnoha  kněží, zlo-
řády církevní hierarchie, zejména
prodej odpustků a vybírání po-

platků za církevní úkony. Jeho
kritika mířila i na papeže (byla
doba papežského  schizmatu). To
vše zaznívalo česky k věřícím
shromážděným v Betlémské kapli
a  Mistr Jan se stal jednou z nej-
populárnějších osobností  tehdej-
ší Prahy. Na Karlově universitě
došlo k rozporům a  bojům mezi
německými a českými mistry,
které ukončil král  Václav IV. vy-
dáním kutnohorského dekretu r.
1409, který  změnil  poměr Čechů
a Němců na universitě. Krátce na
to byl M. Jan  zvolen  rektorem.
V té době ale také naplno propu-
kl boj pražského arcibiskupa
Zbyňka Zajíce z Házmburku s
Husem. Na podzim 1409  se arci-
biskup Zbyněk pod tlakem okol-
ností podřídil papeži  Alexandrovi
V., ale zároveň s tímto poselstvím
zaslal  do Říma i stížnost na do-
mácí kacíře a prosbu, aby proti
nim papež rázně  zakročil.
Alexander odpověděl zákazem
kázání mimo farní, klášterní a
biskupské  kostely (tedy i v kapli
betlémské) a českému arcibisku-
povi poskytl pravomoc k pro-
zkoumání Viklefových  spisů a je-
jich případnému odsouzení a zá-
kazu. Hus zákaz kázání neupo-
slechl a odvolal se k papeži (na
papežský stolec po zemřelém
Alexandrovi dosedá Jan XXIII.).
Arcibiskup odpověděl tím, že 16.
7. 1410 nechal veřejně spálit za-
bavené Viklefovy spisy a krátce
nato vyhlásil na M. Jana klatbu
a poslal novou stížnost papeži.
Papež se ke klatbě připojil a po-
volal M. Jana před  kuriální soud.
Hus na to nereagoval, k soudu se
nedostavil a kázal dál. Odpově�
na sebe nenechala dlouho čekat:
Hus byl vyhlášen veřejně za  pro-
kletého odpadlíka a arcibiskup
vyhlásil nad Prahou interdikt.
Nový papež  začal válčit a aby zís-
kal peníze,  vyhlásil rozsáhlou od-
pustkovou akci. V Praze došlo
pod vlivem Mistra Jana k výtrž-
nostem a nakonec k popravě
3 řemeslnických tovaryšů. Papež
vyhlásil nad Husem nejvyšší stu-
peň klatby,  a tak na podzim 1412
opustil Hus Prahu a až do odcho-
du do Kostnice žil na Kozím
Hrádku, v Sezimově  Ústí a na
hradu Krakovci. 11. října 1414
odchází do Kostnice.

O kostnickém  procesu bylo na-
psáno mnoho knih i pojednání. Je
nutné si  uvědomit,  že tento kon-

Mistr Jan Hus v paměti českého 
národa a boj o jeho rehabilitaci
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cil probíhal mimo obedienci pra-
voplatného papeže Řehoře  XII.
Hus stál proti vzdoropapeži Janu
XXIII. a povolání  ke koncilu vyšlo
od císaře Zikmunda. Husův pro-
ces se konal  v době, kdy kostnic-
ký koncil nebyl  církevně uznán.
Hus by  se tedy paradoxně byl ne-
provinil náboženskou neposluš-
ností,  kdyby se do Kostnice ne-
dostavil. Došlo k tragickému ne-
dorozumění  - Hus si neuvědomil,
že jede před soud a domníval se,
že  mu v disputaci bude  umožně-
no obhájit jeho učení. K tomu
však  nedošlo - byly mu předlože-
ny články  obžaloby, vybrané z  je-
ho spisů O církvi, Proti Pálečovi
a Proti Stanislavovi,  byli  předve-
deni svědkové, označení Husem
i historiky za falešné a Husovi ne-
bylo umožněno řádně se obhajo-
vat a vyložit své učení. Hlavní bo-
dy obžaloby se týkaly jeho učení
o církvi  předzřízených a předzvě-
děných, jeho útoků proti kléru
a  papeži, jeho neuposlechnutí
zákazu kázání, a údajného  učení
o remanenci a toho,  že kněz žijí-
cí v smrtelném hříchu neposvěcu-
je (o posledních dvou bodech
Hus  prohlásil, že je nikdy neká-
zal). Koncil evidentně neměl zá-
jem na Husově smrti, ale chtěl
Husa donutit k odvolání. To se
však Husovým soudcům  nepoda-
řilo a tak  nakonec byl Hus zba-
ven kněžství, odevzdán světské
pravomoci a  upálen. Svůj výklad
průběhu kostnického procesu
končí historik  J. Kejř slovy: "Není
možné neobdivovat se Husově
mravní síle, se kterou šel na smrt,
nebo dost zdůraznit jeho niter-
nou víru, s jakou  se odevzdal do
vůle Boží. Jeho lidský osud se stal
mezníkem v dějinách. On nebyl
jen pasivní obětí.  Svým rozhod-
nutím jít na hranici se stal, aniž to
zamýšlel, spolutvůrcem dějinné
epochy bojům. V r. 1868 se kona-
la demonstrativní pou� představi-
telů českého  veřejného a  kultur-
ního života do Kostnice. Hlavními
řečníky byli Karel  Sabina a  Josef
V. Frič. Liberálové se přihlásili
k tradici  husitství a využívali ji k
boji proti šlechtě a církvi, konzer-
vativci naopak viděli v Husovi
a husitství  možný bod  sváru se
svým politickým spojencem - ně-
meckou šlechtou. V  listu Pokrok
vyšel dne 2. 7. 1869 nepodepsaný
článek "Revise  procesu Husova"
11, který přinesl 8 právních ná-
mitek proti  oprávněnosti Husova
procesu. Proti tomuto článku se
ozvali  mladočeši v Národních
listech, kde revisi procesu abso-
lutně  odmítají jako  nepotřeb-
nou - k osvětlení tehdejší atmo-
sféry  dobře poslouží citát z toho-

to  článku: " Veliký  reformátor
odsouzený od sboru biskupů
a prelátů má v  dějinách  lidské
osvěty mnohem většího významu
než kněz přijatý  na milost od  tě-
chže římských hierarchův."
Rovněž mluvčí českých katolíků
ideu revise procesu ostře  odmít-
li, ovšem z jiného důvodu - do-

mnívali se, že Hus  byl  odsouzen
oprávněně. Mužem, který zavdal
příčinu k této  ostré polemice, byl
autor původního článku v Pokro-
ku prof.  Josef Kalousek (1838 -
1915). Argumentoval  tím, že
řada reforem  Husem požadova-
ných a za které byl odsouzen, by-
la schválena  tridentským  konci-
lem. Kalouskův návrh inicioval
profesora katolické dogmatiky
ThDr. Antonína Lenze ke srovná-
ní nauky Husovy a tehdejší  nau-
ky  katolické. Došel k názoru, že
Hus byl odsouzen  spravedlivě a
že by  revise byla marná. Spory
ostře pokračovaly  a J. Kalousek si
uvědomil, že by  Husův život, je-
ho činnost  a odkaz měly být řád-
ně prozkoumány a s výsledky bá-
dání  by měla být seznámena co

nejširší veřejnost. V červenci  1904
vyšel v Národních  listech článek
se stejným názvem  jako článek
Kalouskův (a také anonymně)
"Revise procesu  Husova." Tento
článek jasně označuje Husovo
odsouzení za justiční vraždu a ta-
ké jako přetrvávající  důvod ne-
smířeného vztahu  Čechů k Římu.

Článek rovněž  připomíná, že ka-
tolická církev již dokázala vyjas-
nit  podobně  nejasné spory
o Janu z Arku a Jakuba
Savonarolu. O dva dny později,
8.  července 1904 vyšel v těchže
novinách fejeton dr. Václava
Flajšhanse  (1866-1950) "Husovo
kacířství". Flajšhans se rovněž
domnívá, že Husovo odsouzení
bylo justiční  vraždou a k výše
jmenovaným Janě z Arku a
Savonarolovi  připomíná i reha-

bilitaci Marie Stuartovny.
Flajšhans  vytýká  katolickým his-
torikům, že svou argumentaci za-
kládají na 30  artikulech, za  kte-
ré byl Hus odsouzen a ukazuje,
že 28 z nich  se zakládalo na fa-
lešném  svědectví. Jako příklad
uvádí  artikul 17, který se týká
učení o remanenci.  Svědectví  v
této věci považuje za křivé a uvá-
dí, že Hus se sám hájil,  že učení
o  remanenci nikdy nezastával.
V klerikálním listu  Čech se hned
druhý den objevila  odpově� s
příznačným názvem "Hus radiká-
lů a socialistů ubíjí Husa Staro- a
Mladočechů". Dr. Flajšhansovi se
s pomocí prof. Kalouska  podařilo
vydat  práci "Literární činnost
Mistra Jana  Husi",  která podává
bibliografii Husových prací.
V prvních  15 letech  20. století
pak Flajšhans se spolupracovníky
vydal řadu svazků  Husových děl
a také publikoval 3 větší práce
o Husovi: "Mistr Jan řečený  Hus
z Husince", "Hus. Jeho život a  dí-
lo"  a "Mistr  Jan Hus". Všechny
3  práce mluví o Husovi  v super-
lativech jako o "třináctém apošto-
lu Kristovu" či  "největším a nej-
lepším Čechovi" a volají po revizi
Husova procesu. 

Pomník Mistra Jana Husa
ve Vamberku

Před 100 lety v neděli dne
3. července 1904 byl odhalen na
vambereckém náměstí pomník
Mistra Jana Husa. Originál sochy
byl vytvořen akademickým socha-
řem Janem Josefem Kalvodou.
Sochu pak vytesal kamenosochař
František Koukol z Ústí nad
Orlicí. Na odhalení pomníku se
sešlo kolem 10 000 účastníků z
celého okolí. Vamberečtí ochotní-
ci od 2. do 5. července uváděli
slavnostní představení hry Jan
Hus. 

Odhalování památníků a po-
mníků Mistra Jana Husa se stalo
v druhé polovině 19. a začátkem
20. století skutečným vlastene-
ckým projevem našich spoluob-
čanů v době Rakousko-Uherské
monarchie ve snaze o osamostat-
nění českého národa. Ve stejný
den jako ve Vamberku byl odha-
len pomníku v Nechanicích
u Hradce Králové. Vůbec první
pomník Mistra J. Husa v Če-
chách byl postaven v roce 1872
v Jičíně.

Omluva
V minulém čísle VZ na straně 7 byl uveřejněn článek Pomník

Mistra Jana Husa ve Vamberku. Mnozí z Vás si všimli, že jsou
v něm chyby. Originál sochy vytvořil sochař Jan Josef Kalvoda (ne
Kalivoda) a byla uváděna hra Jan Hus (ne Jan Žižka). Za tato ne-
dopatření se všem čtenářům VZ omlouvám.  Antonín Bartoš
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V sobotu 19. června navštívil vam-
berský Klub českých turistů v počtu
28 účastníků pod vedením
Františka Štefka barokní zámek při
říčce Cidlině v Chlumecké tabuli.
Autobusový zájezd byl zaměřen na
prohloubení našich znalostí jednak
kulturně historických, dále přírodo-
vědných jak zoologických, tak bota-
nických. Hlavním cílem byla návště-
va zámku v Chlumci nad Cidlinou,
dále hřebčína "Ostrov" a "Bonsai-
centra" v Libčanech.

Ještě před vstupem do města jsme
byli upozorněni na Pomník selského
povstání v roce 1775, který jsme
právě míjeli. Východně od města
byl instalován v roce 1938 k 90. vý-
ročí zrušení roboty. Jde o monu-
mentální pomník se sochou rebela
od Jakuba Obrovského.

První zastávkou byla prohlídka ba-
rokního zámku "Karlova Koruna" z
let 1721 - 1923 vynikajícího díla
Giov. Santiniho provedeného praž-
ským architektem Fr. Maxmiliánem
Kaňkou pro nejvyššího kancléře Čes-
kého království Františka Kinského.

Byl užíván jako letní sídlo. V roce
1943 vyhořel. Do roku 1948 zde
probíhala oprava a zámek se stal

majetkem státu. V roce 1992 byl
vrácen rodu Kinských.

Zámek je stavebně velice zajíma-
vý. Třípodlažní kruhový střed čás-
tečně proniká do krychlovitých o
jedno podlaží nižších křídel, která
jsou rozčleněna vždy na tři čtverco-
vé místnosti. Jsou zde expozice zá-
meckých interiérů např. čínský salo-
nek, císařský salonek označovaný
jako jídelna, pánský pokoj, knihov-
na a jiné. Dále tu jsou expozice ob-
razů, portréty majitelů, ale hlavně
obrazy týkající se historie chovu
chlumeckých koní.

Nejkrásnější místností je mramo-
rový sál. Pěkně je upravený i zá-
mecký park o rozloze 20 ha s chrá-
něnými dřevinami a živou pohybli-
vou okrasou, skupinou   více než 10
pávů, kde samci svou okázalou nád-
herou rozprostřených pavích per lá-
kají samičky k milostným hrám.
Součástí komplexu kromě hospo-
dářských budov je i zajímavá
Zámecká kaple Zvěstování Panny
Marie z 2. poloviny 18. století.

Dalším cílem našeho poznávání se
stal hřebčín Ostrov nedaleko zám-
ku, kde již dřívější majitelé zámku
Kinští chovali polokrevné jezdecké

koně, známé Chlumecké plaváky.
I dnes se zde chová na 120 hodnot-
ných  jezdeckých koní žlutých s bí-
lou hřívou a plavých s černou hří-
vou. Prohlédli jsme si krásné, mla-
dé, hravé hřebce ve volném výběhu,
dále starší chovné ve stájích.
Vhodným křížením těchto chovných
kusů s klisnami určitých charaktero-
vých vlastností se získávají jedinci
charakterické povahy. Na trhu jsou
vysoce ceněni, cena se pohybuje od
80 do 200 tisíc Kč. Jsou i takoví, je-
jichž hodnota přesahuje milion.
Velký obdiv sklidila hříbátka, různě
stará, se svými matkami.

Po kratším občerstvení vedla naše
cesta do Bonsaicentra v Libčanech u
Hradce Králové. I zde bylo mnoho
krásného k obdivování. Majitel se
svou rodinou šlechtí a upravuje různé
typy jak jehličnatých, tak listnatých

dřevnatých rostlin do příslušného žá-
daného miniaturního tvaru podle vý-
chodní asijské filosofie. Ve svém pro-
dejním centru má i celou řadu rostlin
dovezených z Číny, Japonska atd.
Za skleníky se nacházejí půvabná zá-
koutí s dvěma jezírky s ozdobnými
zlatými a červenými kapry, dále typic-
ký asijský altánek s orientálním vyba-
vením a krásnými výhledy. V prodej-
ním centru jsou nabízeny kromě rost-
lin různé předměty potřebné k této
zálibě (literatura, keramické misky
různého tvaru, nářadí apod.)

Završením turistického výletu by-
la návštěva Motorestu v Lípě, kde
při pěkném popovídání, dobrém jíd-
le a pití bylo patřičně odlehčeno na-
šim peněženkám. Vyšlo počasí, vy-
šel program Františka Štefka a už se
těšíme na další turistický zážitek.

Danuše Kubcová

Již popáté se sešli vamberští turisté na vy-
cházkové trase v nejbližším okolí. Tradice této
Stezky byla založena při příležitosti 5. výročí
úmrtí pana učitele Poslušného, vlastivědného
znalce a výborného turistického organizátora,
v roce 2000.

Vycházky jsou každoročně směrovány s men-
šími obměnami do okolí Vamberka. Letošní pě-
ší výlet, kolem 10 km dlouhý, byl absolvován
s 15 účastníky za příznivého, nepříliš horkého
počasí, na rozdíl od předcházejících let.
Vedoucím Frant. Martincem mladším byla při-
pravena zajímavá trasa, jejímž hlavním cílem se
stala návštěva galerie malíře Vojtěcha Sedláčka
v Javornici.

6. června 2004 v devět hodin se sešli účastní-
ci ve stanicích ČD Vamberk a Peklo. Odtud jeli
vlakem do Rybné nad Zdobnicí. Ze zastávky po-
kračovali po žluté turistické značce a posléze po
červené tur. ke studánce, kde bylo první kratší
zastavení. Zde se k jedenácti pěším připojili čty-
ři cykloturisté. Cestou měli příležitost obdivo-
vat pěkné rekreační chaty a dále Jahodovským
polesím došli ke kapličce sv. Anny. Nedaleko ka-
ple se nachází další studánka, opatřená obráz-
kem sv. Anny a stále vzorně udržovaná slatin-
skými občany. Kromě hrnečků na pití je zde
vždy vyměňovaná květinová výzdoba. Prostor
je opatřen lavičkami a slouží jako výletní místo
pro všechny zájemce.

Po prohlídce kapličky se studánkou vedla ces-
ta k vrcholu Jahodové hory s n. v. 502 m.
Zastavení na rozcestí v blízkosti vrcholu bylo
diktováno krásnými výhledy na osadu Betlém,
dále na vrcholy Orlických hor a v pozadí i
Jeseníků. Po červené turistické značce cesta kle-
sala do hezky upraveného koutu venkovských

domků Betléma. Dalším cílem putování byla
Javornice, kde turisté našli posilnění v restau-
raci U Sokolů.

Hlavním cílem návštěvy Javornice byla pro-
hlídka obrazárny národního umělce Vojtěcha
Sedláčka. Galerie se nachází v rodném domě
malířovy manželky paní Marie Sedláčkové.
Výtvarník V. Sedláček zde žil a pracoval v letech
1925 - 73. Narodil se v roce 1892 v Libčanech,
absolvoval Akademii výtvarných umění v Praze.
Javornice, krásné výhledy do okolí, různé ven-
kovské práce a koně, sám vlastnil čtyři, se stali
hlavním obsahem jeho výtvarných děl, za která
obdržel řadu diplomů a významných cen. V ob-
razárně byla příležitost si prohlédnout řadu je-
ho originálních děl. Dalším obohacením výsta-
vy jsou i ukázky paličkované krajkářské výtvar-
né činnosti paní Marie Sedláčkové, která získa-
la čestný diplom za své různorodé krajkářské
návrhy. V domě jsou i místnosti zařízené pů-
vodním nábytkem, z nich je nejzajímavější
původní umělcův malířský atelier a v zadním
traktu domu zachovalé bryčky a kočáry, které
malíř používal při svých vyjíž�kách do přírody.
Některé jsou zachyceny i na jeho obrazech.

Po pěkném kulturním zážitku si turisté vyšlápli
do Slatiny a odtud vlakem do Vamberka. Před
opuštěním Javornice měli ještě příležitost zhléd-
nout zajímavé vyřezávané výrobky v podobě or-
lického Rampušáka na pozemku javornického
truhláře pana Rázka. Tento lidový umělec vyře-
zává různé artefakty, hlavně přírodního rázu, mo-
torovou pilou. Ve svém katalogu jich měl na 150.

Turistická neděle vybavená pěkným počasím,
hezkou přírodou a zajímavými kulturními zá-
žitky proběhla ke spokojenosti všech zúčastně-
ných.                                Danuše Kubcová

K A L E N D Á Ř
TURISTICKÝCH VÝLETŮ 

SRPEN
6. sobota 7. srpna - Pasák (Naučná
stezka okolím Branné) - V + P
Mapa: č. 55
Trasa: Po NS: Branná, ČD - most - PP Pasák
- Přední Alojzov - Alojzovské louky - Starý
mlýn - Branná, ČD. 10 km. Vede Stanislav
Holoubek.
Odjezd: V - z Vbk: 5:53, z Branné: 18:29

sobota: Zájezd 21. srpna Železné hory
- Slatiňany - Práčov - Slavická obora -
Nasavrky. Zájezd vede František Martinec, ml.

Upozorňujeme na možnou změnu termínu
konání na neděli 22. srpna 2004.
Podrobnosti zájezdu budou včas uvedeny
ve skříňce KČT.

ZÁŘÍ
7. sobota: 4. září - Pohraniční opevnění
Březinka a Dobrošov - V + P
Mapa:č. 25
Trasa: Po modré: Náchod, ČD - lázně
Běloves - Po zel.: srub Březinka - pevnost
Dobrošov - Jiráskova chata - Na Vyhlídce -
Po červ.: Náchod, ČD. 8,5 km. Vede
Stanislav Holoubek.
Odjezd: V - z Vbk: 7:32, z Náchoda: 16:34
nebo 18:56
sobota: 18. září - cyklistický výlet. Trasa
a kilometry budou včas uvedeny ve skříňce
KČT. Výlet vede František Martinec, ml.

Upozorňujeme na možnou změnu termínu
konání na neděli 19. září 2004.

Turisté v Chlumci nad Cidlinou

Stezkou Ludvíka Poslušného

MĚSTO VAMBERK A KLUB ČESKÝCH TURISTŮ VAM-
BERK ZVE ŠIROKOU VEŘEJNOST NA SLAVNOSTNÍ
ODHALENÍ ROZHLEDNÍKU, KTERÉ SE KONÁ V NEDĚLI
29. SRPNA VE 14.00 HODIN U CHATY VYHLÍDKA.

ZAJIŠTĚN JE BOHATÝ KULTURNÍ PROGRAM
A OBČERSTVENÍ.
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Není nejš�astnějším řešením
přivést štěně domů jako "překva-
pení" nebo jako "dárek pod stro-
meček". Byt, zahrada, a dokonce
i rodina, by měly být na příchod
nového člena rodiny nachystány.
Nejedná se samozřejmě o nároč-
nou, několikadenní přípravu, ale
něco byste přece jen měli udělat.
Navíc je zapotřebí zakoupit včas
potřebnou psí výbavu, jakou je
obojek, vodítko, pelíšek, misky,
ale i kartáč na srst…. 

Mnoho psů, převážně však ště-
ňat mezi 2-10 měsíci, s neuvěři-
telnou dovedností dokáže ničit
zařízení bytu, součásti zahrady
či i svou boudu. Věci pes neničí
proto, že by z toho měl radost,
či proto, aby vás nazlobil. Ale
velmi často je to díky výměně
zubů, ale častěji z důvodu nudy
nebo stesku. Mnohdy takové
chování během několika týdnů či
měsíců samo odezní, ale ve výji-
mečných případech může takové
chování přejít ve zlozvyk.
Mnohdy průvodním jevem de-
vastace bytu je tesklivé vytí a ště-
kání.

Pravděpodobně v prvních
týdnech u vás nastane i menší
změna v rozmístění nábytku
a nejrůznějších věcí. Pozor na
veškeré zásuvky a především
elektrické šňůry, které s nadše-
ním mnoho štěňat okusuje
a uznává jako prvotřídní hrač-
ku. Pokud možno odstraňte
všechny květináče ze země, ne-
bo alespoň ty, ve kterých jsou je-
dovaté rostliny. Také najděte
vhodnější místo na boty, nesmí
být v dosahu štěněte, stejně ja-
ko veškeré oděvní svršky.
Odstraňte také veškeré starožit-
nosti a cenné věci, protože štěně
zajímá cokoli, co je možné kou-
sat a hrát si s tím. Každá hračka
ho dříve nebo později přestane
bavit a začne si hledat jinou.
Proto jedinou zbraní, jak bezpeč-
ně zamezit ničení věcí, je nejen
prevence, ale také nabídnutí ro-
zumného množství zajímavých
hraček, a především je důležité
je střídat, aby štěněti nezevšed-
něly. Samozřejmostí je, že se
mu budete patřičně věnovat,
hrát si s ním a ukazovat, které
hračky jsou "nejzajímavější".

Štěně by mělo být před vaším
odchodem zdravě unavené.
Proto je nejvhodnější delší pro-
cházka. Nikdy však štěně ani
mladého psa nepřetěžujeme!
● Pokud jste se psem doma, čas-
to si s ním hrajte, ale také ho uč-
te "zvykat si na nicdělání".
Neustále mu vysvětlujte, co smí
a co nesmí. "Vysvětlování" nesmí
být častější než hry, nebo� by se

pes mohl naučit "když budu něco
kousat, páníček si mě bude vší-
mat".
● Zvykejte štěně na samotu a ta-
ké být více samostatné. Naučte
ho, že nemá naříkat, je-li někde
uvázáno či zavřeno, protože se
vždy pro ně vrátíte.

● Pokud víte, že váš pes bude
např. celé dopoledne sám doma,
přizpůsobte této situaci i výběr
plemene. Některá plemena k de-
vastování bytu mají větší dispo-
zice.

Každé štěně udělá doma ales-
poň jednu loužičku. Neví, kde se
může venčit a kde ne, a je na
vás, jak rychle ho čistotě naučíte.
Je-li to možné, odstraňte z míst-
ností, kde bude štěně přebývat,
koberce, nebo� se nejen snadno
znečistí, ale mnohá štěňata si li-
bují v jejich párání a okusová-
ní.Není nejvhodnější nechat ště-
ně na holé zemi, kde je většinou
linoleum. Je pro štěně kluzké a v
některých případech může zapří-
činit i špatný vývoj kostry či ales-
poň tzv. rozevřené prsty na tlap-
kách. Proto je vhodné alespoň v
některých místech nechat starý
kus filcového koberce (který ne-
jde rozpárat) nebo noviny.

Při představě "úpravy" bytu
začnete pomalu uvažovat, zda
by opravdu nebylo lepší koupi
štěněte na čas odložit, ale neboj-
te se, většinu věcí budete moci
během pár týdnů dát na původní
místo a budete š�astní, že jste
koupi psa nezavrhli. Sami musí-
te vypozorovat, kdy je již vhodná
doba vrátit věci na původní mís-
to. V žádném případě však
ochranu nábytku a zařízení bytu
nepodceňujte. Předejdete tak
možnému rozčarování.

Každý pes potřebuje mít místo
- koutek, kam se může uchýlit
vždy, když bude chtít nerušeně
odpočívat. Zároveň by to mělo
být místo, kam bude muset jít
vždy, když si to jeho páníček pře-
je. Pelíšek musí být umístěn na
takovém místě, kde může pes

opravdu v klidu odpočívat, kde
ho nikdo nebude překračovat,
nesmí být v průvanu, ale nemělo
by být ani u ústředního topení.
Je velmi vhodné zakoupit pro-
stornou přenosnou přepravku -
přímo k tomuto účelu určenou,
zkrátka místo pro psa musí být
něčím specifické. Často se volí

umístění pelíšku na chodbě nebo
v kuchyni. Pokud chodba není
příliš frekventovaná, tak proč ne,
ale kuchyň se v jistých okamži-
cích ukazuje jako poměrně
nevhodné místo. Jistě záleží na
velikosti kuchyně  a uspořádání
skříněk, sporáku a stolu, každo-
pádně umístění již neměnného
místa pro psa, a� už kdekoliv, po-
řádně zvažte. V žádném případě
nekupujte pro štěně proutěný
koš apod.  Nejen že ho štěně ve-
lice rychle zničí, ale je pro ně
i velmi nebezpečný. Malé kousky
proutí, které rozkouše, mu mo-
hou snadno uvíznout v krku či v
tlamičce, v nejhorších případech
může dojít i k vnitřnímu poraně-
ní. Nejpraktičtější pelíšek je z
umělé hmoty vystlaný dekou,
ručníkem, jež můžete dle potře-
by prát. Takový pelíšek je snadno
omyvatelný, takřka nezničitelný,
a až štěně vyroste, můžete mu
opatřit nový, hezčí a třeba i zmí-
něný proutěný. Štěně si brzy
zvykne na "svůj byt" a bude vě-
dět, že zde nebude nikdy a ni-
kým rušeno. Ano, bude-li pes na
svém místě, musí být pro všech-
ny (i děti) toto místo tabu. Často
především malé děti mají sklony
se k psovi v pelíšku přitulit, kr-
mit ho či jen hladit. Vysvětlete
jim, že  "místo" je od toho, aby
zde byl pes nerušen a sám.
Pelíšek pokud možno nikdy
nepřemis�ujte. Je-li to však ne-
zbytně nutné, přeneste jej tedy
jinam, ale na novém místě ho již
nechte napořád.                  JaŠ

Finanční služby
■ Hotovostní i účelové úvěry - hypotéční úvěry

■ Hotovostní hypotéční úvěr 
(peníze bez sledování účelu) - NOVINKA

■ Různé druhy leasingu, na auta do 249 000,- Kč  
bez potvrzení o příjmu. 

■ Splátkový prodej na zboží do 40 000,- Kč
bez potvrzení o příjmu

■ Levnější volání z pevné linky, z mobilu
za 0,66 Kč/min. v síti klientského tarifu, 

posílání SMS za 0,66 Kč/min. do všech sítí
■ Tankování pohonných hmot 

až o 1,- Kč na litru levněji
■ Různé druhy pojištění a spoření

■ Další výhody pro domácnosti i podnikatele, 
s námi vždy ušetříte čas i peníze - vše v jednom

Ostatní informace na dohodnuté schůzce.
Telefon: 604 215 418

ŠTĚNĚ  DOMA
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Vzpomínání rodáka Valacha
Největší svátek 

sportovců
Snad každý se mnou bude sou-

hlasit, že největším celosvětovým
svátkem sportovců jsou bezespo-
ru OLYMPIJSKÉ HRY. Zrodily se
v Řecku před 108 roky a po tak
dlouhé době budou mít v této le-
gendární nádherné zemi reprízu.
A tak se naše expedice Bohemia
rozhodla s předstihem tato slav-
ná místa poznat. A naše zážitky
Vám s předstihem dáváme k dis-
pozici už nyní. Vyprávění o pozo-
ruhodném vamberském KLAU-
NOVI zveřejníme později.

Olympijské hry se zrodily v bá-
jemi opředeném Řecku jako nej-
čistší forma měření sil. Byla to ur-
putná klání, kde nešlo o téměř
žádný materiální zisk, ale přede-
vším o čest a slávu pro místo, kte-
ré borec reprezentoval. Odměnou
vítězi byl legendární vavřínový
věnec a obrovská úcta veřejnosti.
Olympionici byli ryzími amatéry,
vyznavači poctivosti, čestnosti
a neexistovaly žádné nežádoucí
prostředky zvyšující výkonnost.

Obdivuhodné Řecko je zároveň
světovou pokladnicí fantastic-
kých "božských" bájí s jakými se
nemůže nikdo pochlubit. Řekové

mají zajímavé náboženské mýty
a mnoho dalších pozoruhodnos-
tí, které jsme chtěli také poznat.
A abychom byli naprosto soběs-
tační, tak naše olympijská expe-
dice zvolila obrovský pojízdný
karavan. Byl vybaven kuchyň-
kou, toaletou s chemickými WC
a především postelemi. To zna-

mená, že jsme nebyli závislí na
ubytovacích ani stravovacích
prostředcích nejen v Řecku, ale
při cestách do sportovců zaslíbe-
né země i zpět. Byla to úžasná
romantika a naše expedice se
všude setkala s nevšedním zá-
jmem. A vzhledem k tomu, že
jsme měli za sebou už s touto
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originální soupravou náročnou
expedici do Anglie, Skotska i
Izraele, kde jsme získávali první
zkušenosti, neměli jsme naprosto
žádné potíže. K úspěšnému splně-
ní naší olympijské expedice jsme
cestou potřebovali jen nakupovat
naftu a nějaké ovoce na zpestření
stravy. Nepostihly nás ani žádné
střevní potíže, protože jsme jedli
prověřené konzervované i zmra-
zené české potraviny. Ty jsme si
jen v mikrovlnkách ohřáli.

Výhodou této komplexně vyba-
vené expedice mimo jiné bylo
i to, že koho nebavilo sedět
v přední části obřího karavanu,
mohl si jít lehnout a pozorovat
krajinu okénkem vleže. Báječné,
že? A jen na okraj špitnu, že
před 40 roky jsem u nás zakládal
organizovaný karavanink a neu-
stále jsme hledali nové formy.
Dalo by se říci, že toto bylo za-
tím vyvrcholení našich snah.
A pokud by někoho tato proble-
matika zajímala víc, tak se o
formách tohoto populárního mo-
derního trendu cestovního ruchu
rozepisuji na pokračování v krás-
ném českém barevném časopise
Caravan.

Ale je čas se už zase vrátit k na-
šemu tématu - Olympijské Řecko.

Slovní vyprávění zatím ukončí-
me, ale o to výmluvnější budou
snímky, které zcela vyplní tuto
olympijskou dvoustránku. K ob-
rázkům patří alespoň stručné
informace. A začneme úchvatný-
mi staletými památkami.

Už 25. března kněžky bohyně
Héry zapálily ve starobylé
Olympii dík sluneční energii o-
lympijský oheň,který se vydal na
předalekou cestu po místech, kde
se Olympijské hry uskutečnily,

aby svou 140 dní trvající pou�
ukončila pochodeň opět v Řecku.

Řecko není jen kolébkou nej-
slavnějších her na světě, ale
i úchvatnou pokladnicí přenád-
herných historických památek,
které zdobí hlavní město Atény.
Pokochejte se jejich ušlechtilou
krásou, která stále přetrvává vě-
ky. V pozadí je slavný panteon.
A pod ním je snímek, který mne
zachycuje v rozhovoru s redakto-
rem Kotlandem /uprostřed/.

Po cestě do Atén jsme viděli
i sochy řeckých válečníků v jejich
nadpřirozené velikosti. Byli to
obdivuhodní atleti.

U nás v Praze je velkým lákad-
lem pro turisty hradní stráž.
V Aténách pak přirozeně budí
údiv tradičně oblečená podobná
hlídka.

A tady prosím, aby  čtenář ne-
přehlédl na vrcholku prostřední-
ho kopce "orlí hnízdo" vystavěné
mnichy. Nahoru se lze dostat je-
nom v koši, kteří mniši vytáhnou
na laně rumpálem. A takových
náboženských pevností je mno-
hem víc. Ale už tolik turisty ne-
lákají jako dřív. 

A konečně už si můžeme před-
stavit jeden z prvních zachova-
lých historických stadionů, kde
se budou přímo v hlavním městě
konat i některé lehkoatletické
soutěže po 108 letech.

A přímo dole u běžecké dráhy
je mramorová deska, na které
jsou zvěčněna všechna města,
která hostila olympioniky.
Nejsou napsána latinkou, takže
to vyžaduje i solidní znalosti,
aby se člověk dobře orientoval.

Dále od hlavního města jsou
pak další olympijská sportoviště,
která žel už nejsou tak pečlivě
udržovaná jako v Aténách, ale
při tom si stále zachovávají cha-
rakteristické znaky doby, kdy se
tu první olympijské hry konaly.
Vidělo je už statisíce zvědavých
hostů z celého světa.

A naše fotoreportáž musí před-
stavit i místa proslavená slavný-

mi věštkyněmi. Kdo by neslyšel o
Delfách. Dnes už tu jsou jen tros-
ky, ale turisté jsou stále okouzle-
ni monumentálností celého mys-
tického amfiteátru. I my, které
omamovala průvodkyně fantas-
tickými povídačkami o řecké
božské olympijské mafii, jsme
v ten moment podlehli těmto
skvěle vymyšleným pohádkám,
které Řecko stále popularizují.

Snímky F. Valach
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Škola má 18 tříd, 3 oddělení dru-
žiny, klub - 400 žáků. Problémem
je stálý velmi vysoký pokles počtu
dětí. Učitelů je 27, z toho 1 dů-
chodkyně, vychovatelky 3, THP za-
městnankyně je 1, asistentka 1,
uklízečky 4 a školník. Na mateřské
dovolené je učitelka anglického ja-
zyka. Vedení školy plánuje odbor-
ný růst učitelů. Materiálně technic-
ké zabezpečení školy je slušné,
průběžně vybavujeme kabinety a
opravujeme pomůcky. Město se
snaží řešit vybavení i údržbu.
Podařilo se nám změnit osvětlení
ve všech třídách, opravit dílny, prů-
běžně malujeme, opravujeme. Je
nutné natírat okna, připravit školu
ke stému výročí v září 2005.

Ve výchovně vzdělávací práci se
stále více setkáváme s dětmi s vý-
chovnými problémy a nutno přiznat,
že škola často nemá prostředky je ře-

šit. Při nadbytku škol děti ztrácí mo-
tivaci se učit, ani trojka z chování ne-
ní pro některé překážkou dostat se
na jakoukoli školu. Násilí je stále
běžnější. Snažíme se hlavně rychle
jednat s rodiči, policií, kurátory, soci-
álními pracovníky. Řada věcí se nám
daří, nemáme takřka záškoláky.

Podařila se nám integrace posti-
žené dívky do kolektivu první třídy,
asistentka velmi dobře komunikuje
s vyučující paní Machovou a je až s
podivem sledovat pokroky žákyně
Hynkové.

Vychovatelky jsme zapojili do ve-
dení počítačového klubu. Děti mají
možnost pracovat s počítačem i in-
ternetem po vyučování a podle
svých zájmů.

Přínosem je i nové hřiště, jsou ale
problémy s vamberskými vandaly,
většinou bývalými problémovými
žáky.

Ve volitelných předmětech jsme
zaznamenali posun od únikových
ke studijním (Ms, Ak, Tp). Tradiční
je obrovský zájem o informatiku.

Škola vyučuje ve všech třídách
podle programu "Základní škola".
Přechod do právní subjektivity
jsme zvládli bez problémů díky po-
moci Města.

Škola byla ve školním roce nav-
štívena Českou školní inspekcí.
Inspekce konstatovala dobrou úro-
veň vedení školy, velmi dobré vý-
sledky. Do budoucna je zapotřebí
řešit práci s nadanými dětmi, kte-
rou škola zatím řeší jen výběrem
volitelných předmětů.

Výbor sdružení rodičů a přátel
školy je pracovitý, rodiče nám po-
máhají s přípravou soutěží, hlavně
finančně.

V rámci rozmis�ovacího řízení se
absolventi dostali většinou na školy,
kam se hlásili. Toto řízení o práci
školy mnoho nenapovídá,  školy be-
rou každého,kdo se hlásí.

Mzdový fond zatěžuje péče o
dyslektické děti. Náprava je drahá
a málo efektivní. Více se nám
osvědčil předmět čtení, je zde více
času, slabí čtenáři čtou bez osty-
chu. Problémem je nedostatek
financí, nelze vytvářet další doučo-
vání více volitelných předmětů.
Po úpravě platů nepovinné předmě-
ty rušíme, nemáme na ně peníze. 

Významných úspěchů dosahuje-
me ve sportovních a jiných soutě-
žích.

Škola připravila vánoční besídku
v divadle, rozloučení se žáky devá-
tých tříd, akademii. Do školy patří
i divadelní představení, návštěvy
divadel.

Školní časopis vedený dětským
kolektivem a paní učitelkou Vlas-
tou Šibíkovou je velmi kvalitní, po-
těšilo nás umístění v soutěži dět-
ských časopisů.

Studijní výsledky žáků na 2.
stupni jsou průměrné, odpovídá to
odchodu lepších dětí na gymnázia.

Ve Vamberku dne 20. června
2004               Mgr. Josef Holec

ředitel Základní školy

Zpráva výchovné poradkyně
V letošním školním roce ukončili povinnou školní docházku 52 žáci

9. ročníku, 2 žáci z osmých tříd, 1 žák ze sedmé třídy. Celkově bylo na
maturitní obory přijato 35 žáků, 23 žáci budou pokračovat v učebních
oborech. Odchází 5 žáků z pátých tříd na osmileté gymnázium
v Rychnově nad Kněžnou. To je sice velký úspěch školy, ale tyto děti
budou ve třídách chybět. 

Zvýšenou pozornost jsme věnovali i v letošním roce 16 žákům s vý-
vojovou poruchou učení. Byli rozděleni do skupin po 3 žácích a vě-
novali se jim zkušení vyučující.

Ve srovnání s minulým školním rokem nedošlo k výrazným změnám
v chování žáků. Jednotlivé přestupky byly okamžitě řešeny s rodiči.
Bohužel někteří rodiče přistupují k výchově svých dětí nezodpovědně
a benevolentněji. Týká se to hlavně omlouvání nepřítomností. Rodiče
často omlouvají zpětně absenci dítěte i s vědomím, že lžou, jen proto,
aby dítě mělo všechny hodiny omluvené. Neuvědomují si, že tím pod-
porují záškoláctví.

Problémem je i úhrada prokazatelně svévolně zničeného majetku
školy. Rodiče se většinou snaží vyhnout placení a škola, pokud se ne-
chce pro částky do 1000,- Kč soudit, úhrady se nedočká.

Stále více žáků kouří, věk "kuřáků" se stále snižuje. Spolupráce s ro-
diči je špatná, řada rodičů problém zjednodušuje.

Velmi dobrá byla spolupráce s rodiči vycházejících žáků při volbě
povolání. Účastnili se schůzek, přišli se i seznámit s výsledky profes-
ního šetření, které bylo provedeno ve spolupráci s Pedagogicko-psy-
chologickou poradnou v Rychnově nad Kněžnou. Je nutné si jenom
přát zlepšení spolupráce s rodiči, jen ve spolupráci školy a rodiny je
možné výchovné problémy řešit.                       Mgr. Jitka Chárová

Výroční zpráva o činnosti školy

Školní akademie
se uskutečnila 23. června 2004. Celkem 3 představení všem znovu
ukázala, že děti dokáží zaujmout, připravit a nacvičit velmi hezký pro-
gram. Všem patří díky. Už tradiční rozloučení devá�áků, které program
uzavíralo, bylo věnováno všem učitelům, veřejnosti i mladším kama-
rádům. Snímky vám přibližují některé ze scének.  Vlasta Šibíková

Poděkování: 
Rada města Vamberk održela

dopis od Speciální školy pro
žáky s vadami řeči a Speciálně
pedagogického centra Hořičky,
pracoviště Náchod, podepsa-
ný zástupcem ředitele pro
SPC Mgr. Ivou Doudovou,  ve
kterém je vyjádřeno poděko-
vání Základní škole Vamberk
za příkladnou práci pedagogů
s dítětem se zdravotním posti-
žením s přáním zveřejnění po-
děkování v městském zpravo-
daji.

S radostí toto přání plníme. 
Redakce VZ
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AKTIVNÍ VÝLET
Hráli jsme míčové hry,  fotbal a

vybíjenou. Jedno dopoledne
jsme se vydali na betonový plac,
jezdili jsme na koloběžce a paní
učitelka pro nás postavila štafe-
ty. Potom byl vyhlášen vítěz a šli
jsme na oběd. Po obědě jsme
dostali diplomy, jásali jsme, jak
jsme dobří. Pak jsme se vydali
do krytého bazénu. Voda byla a-
korát. Potom jsme šli do cukrár-
ny a někdo si koupil pamlsky.
Bylo pěkné počasí. Další den
byl uspořádán turnaj v kužel-
kách. Nikdo jsme nečekal, že
zvítězí Pavel U. Na závěr dne pa-
ní učitelka vymyslela štafetu, ko-
mu dřív praskne balónek. Pak si
to rozdaly paní učitelka se svojí
dcerou.  Rozdělili jsme se na
dva tábory a fandili oběma.

Pavel Vavroušek 4.B

Na výlet jsem se moc těšil,
co vzít sebou jsem furt řešil.
Hlavně fo�ák, mapu, tužky,
dobré boty a ponožky.
Sebou vzal jsem velkou tašku,
hlavně pití plnou flašku.
Každý, kdo se trochu snažil,
celý výlet krásně prožil.
Medaili a diplom dostal,
kdo si postel dobře ustlal.
Všichni jsme tam sportovali
a paní učitelku utahali.
Moc jí za to děkujeme.
Budeme se učit, to slibujeme.

Pavel Urbánek, 4.B

Na výletu "U Supa"
Na přelomu května a června

se naše třída 4. B vypravila na
třídenní výlet do Orlických hor.
Svou základnu jsme měli v cha-
lupě U Supa. Cestou k chatě
jsme byli omámeni krásnou pří-
rodou. Před chatou byly hou-
pačky, stůl na stolní tenis, kužel-
ky a bazén. Také pokoje byly
špičkově vybaveny. Na každém
pokoji byla televize, koupelna
se sprchou a kuchyňský kout
s ledničkou a mikrovlnnou trou-
bou. Na pěší túře jsme viděli za-
jímavou památku kostel sv.
Matouše. Měli jsme možnost vy-
užít krytého bazénu v hotelu
Area. Jeden den nám grilovali
krůtu a byla velice dobrá. Také
se nám líbilo, že každý den byla
možnost zakoupit si nanuk.
Cestou domů jsme se zastavili
v tamějším muzeu. Ten poslední
den odpoledne nám nepřálo
právě počasí, pršelo jen se lilo,
a dokonce padaly i kroupy.
Přesto se nám výlet moc líbil
a těšíme se, že se zase někam
příště vypravíme.

Jan Kučera, 4. B

Velké poděkování patří třídnímu
důvěrníkovi za vytipování chaty, za
odvoz a dovoz veškeré batožiny a
sportovního náčiní. Všem žákům
přidal určitý finanční obnos, aby si
výlet mohli dovolit všichni. Postaral
se nám i o zpestření jedné večeře -
zakoupil krůtu ke grilování.

Díky patří i několika mamin-
kám a babičce, které nás vybavi-
ly dobrotami - tvarohové řezy,
oříškové buchty, indiánci, preclí-
ky.                  Třídní učitelka 

Jaroslava Jasanská

Pomalu končí další školní
rok. Pro někoho úspěšný více,
pro někoho méně. Pro letošní
prvňáčky trochu jinačí než pro
ostatní žáky. V září s nimi do
jedné třídy nastoupila Pavlín-
ka - holčička, která je kvůli tě-
lesnému postižení upoutána
na vozík. Do naší školy mohla
nastoupit díky osobní asi-
stentce, která se o ni ve škole
stará. Rodiče Pavlínku ráno
předají asistentce Pavle a ta
už pomůže    s převlékáním,
s přípravou věcí před hodi-
nou, či pohybem po škole. Po
celou dobu vyučování asi-
stentka Pavlínku vede a po-
mocí speciálních pomůcek jí
pomáhá zvládnout učivo.

Všichni spolužáci Pavlínku
perfektně přijali. Snaží se jí
pomáhat a učí se tolerantnos-
ti. Pavlínka má rozvrh stejný
jako zdravé děti, pouze v ně-
kterých předmětech má indi-
viduální plán.

Všechny školní aktivity včet-
ně výletů do přírody jsme při-
způsobili tak, aby se jich
Pavlínka mohla se spolužáky
zúčastnit.

Přejeme všem žákům krásné
prázdniny, aby načerpali nové
síly do náročné práce v dalším
školním roce.

Alena Machová 
- třídní učitelka

Pavla Klášterecká 
- pedagogická asistentka

ŠKOLNÍ VÝLET 4.B

V městečku Deštném je chalupa,
známé je jméno "U Supa".
Na školní výlet jsme se tam vydali,
abychom Orlické hory poznali.
Dopravu nám zařídil linkový autobus,
k chalupě to bylo ještě pěšky kus.
Hrajeme ping - pong, moc nás to baví,
děláme všechno pro svoje zdraví.
Na koloběžce jsme z kopce jezdili
a hodně legrace jsme si užili.
V bazénu byla voda studená,
až se nám z toho třásla kolena.
Horská služba přišla k nám,
aby promítala nám.
Besedu jsme si vyslechli,
hodně jsme si z ní odnesli.
Jdeme do Luisina údolí,
nohy nás pěkně zabolí.
Pod nohy se nám pletou velké šedé kameny,
kdybych neměl hůl, přišel bych s odřenými koleny.
Na cestě sedím, nevím jak dál,
už aby to čert vzal.
Ještě dlouhá cesta je před námi,
kopce jsou už za námi.
Červená střídá modrou,
večeři máme dobrou,
na ohýnku krůtička,
my jsme dobrá partička.

Kolektiv 4. B
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA

Radost v kostelecké 
umělecké škole

Již od ranních hodin zněly ve středu 19.5.2004 ve velkém sále
hradeckého Adalbertina národní  písně.Konal se zde 20.ročník sou-
těže " Hradecký slavík",který pořádá  Hradecká kulturní a vzděláva-
cí společnost,katedra hudební výchovy UHK a Hudební mládež
Hradce Králové. Tato soutěž je určena  žákům základních a umělec-
kých škol celého kraje. Je jednokolová a účastníci, kteří jsou rozdě-
leni do sedmi kategorií(od 6-25let), jsou hodnoceni dvěma odbor-
nými porotami.

Naši školu reprezentovaly dvě dívky Klára Čižinská a z pobočky ve
Vamberku Barbora Čermáková. Obě zpívaly tři národní písně za do-
provodu paní učitelky Hany Věchtové. V jejich kategorii, kde soutě-
žilo celkem 28 dětí, získala Klára Čižinská  3.místo a Barbora Čer-
máková 7. místo.

Máme z tohoto dosaženého výsledku velkou radost, děvčatům bla-
hopřejeme a děkujeme jim za skvělou reprezentaci naší školy.

Jana Ichová
učitelka sólového zpěvu 

ZUŠ v Kostelci nad Orlicí
Kostelec nad Orlicí  25.5.2004

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE VE VAMBERKU

Šikovnost malých výtvarníků mohli obdi-
vovat všichni návštěvníci domu dětí na vý-
stavě z celoroční činnosti, která se konala od
31. května do 4. června.

Rodičům i kamarádům tady předvedly své
výrobky děti z keramické přípravky, kera-
mického kroužku, dívčího kroužku Girls, to
vše doplněné pracemi z výtvarných soutěží.

Pro děti, které nechodí do výtvarných
kroužků DDM byla připravena názorná
ukázka, jak se z nevzhledného kousku hlíny
stává hezký výrobek.

Malé i velké návštěvníky přitahoval malý
zookoutek ze zvířatek, o které se starají děti
v chovatelském kroužku. Chlupaté mazlíčky
si mohli návštěvníci pohladit a ještě se do-

zvěděli nějakou zajímavost o jejich chovu.
Pokud se vám naše výstava líbila, jsme

rádi, protože to je odměna pro všechny ši-
kovné děti i vedoucí, kteří se jim celý rok
věnují. A pokud byste si také chtěli vyrobit
něco hezkého, neváhejte a přij�te mezi nás!!

Hezké prázdniny vám přeje
Eva Švecová, vedoucí DDM

● Okresní přebor mladšího
žactva v lehké atletice 26.
září, Kostelec nad Orlicí
Hod míčkem
2. místo Hynek (7.A)
3. místo Baculáková (7.B)
7. místo Sejkorová (8.B)
800 m
4. místo Baculáková (7.B)
Dálka
8. místo Malý (8.B)
14. místo Zemánek (7.B)
20. místo Faigl (8.B)
Koule 3 kg
4. místo Malý (8.B)
8. místo Hynek (7.B)

● Soutěž mladých cyklistů
(okresní kolo) 9. října,
Rychnov nad Kněžnou
3. místo Bažant, Krejčík, Lipov-
ská, Kohoutová, 4. místo Berky,
Bureš, Jankovičová, Dušková

● Datel - soutěž v počítačo-
vých dovednostech, prosi-
nec, Kostelec nad Orlicí
7. místo Milan Jiskra (9.B)
9. místo Veronika Čiháčková (9.A)
13. místo Kateřina Dušková (9.A)
14. místo Lukáš Chlumecký (9.A)

● Kočky 2004, celostátní
pohybová soutěž žákyň
7., 8. a 9. ročníků, 10 testo-
vaných disciplin, leden 
14. místo z 26 přihlášených
škol

● Karlovarský skřivánek -
okresní kolo pěvecké soutě-
že, 13. ledna, Kostelec nad
Orlicí
2. místo Kamila Kuklíková (8.A)
postup do celostátního kola v
Karlových Varech

● Okresní kolo recitační sou-
těže, duben, Rychnov n.Kn.
účastnili se Alžběta Ejemová 3. A,
čestné uznání, Iveta Pelinková 8.B

● Okresní kolo v přehazova-
né, květen, Kostelec nad
Orlicí, děvčata 8. a 9. ročník
3. místo žákyně z 8.A a 9.A

● Okresní turnaj škol v mi-
nifotbalu, květen, Rychnov
nad Kněžnou
2. místo mladší žáci (6. - 7. ročník)

● Okresní kolo dopravní
soutěže, 6. května, Rychnov
n. Kn., 1. kategorie (17 škol)
4. místo Pavla Dušková, Jan
Krejčík, Michal Bureš. Iva
Lipovská (5. ročník)
2. kategorie
2. místo Adam Drtina, Martin

Novák, Michaela Baculáková,
Marika Zemánková (7. ročník)
● Soutěž "O nejlepší školní
časopis 2004" s tématickým
zaměřením "Zemní plyn
a jeho využití v různých
oborech lidské činnosti" vy-
hlásila akciová společnost
Transgas, květen, Praha
20. - 40. místo ze 144 přihláše-
ných, věcné ceny. 2 encyklope-
die, basketbalový míč

● Okresní kolo soutěže
"Mladý zahrádkář", 26. květ-
na, Rychnov nad Kněžnou,
starší kategorie
4. místo Hana Pelinková (9.A)
12. místo Marek Zemánek (7. B)

● Oblastní kolo "Kinderiáda",
1. června, Hradec Králové
15. místo z 27 škol

Úspěchy školy

OHLÉDNUTÍ ZA VÝSTAVOU
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MATEŘSKÁ ŠKOLA TYRŠOVA

Zprávičky z naší školičky

V soužití lidí s přírodou se stává spousta zajíma-
vých souvislostí. Možná, že i tato, kterou uvedu, je
jedna z nich.

K 31. 8. 2004 odchází na zasloužený odpočinek
dvě naše kolegyně, paní učitelky Věra Kuchařová
a Hana Podolská.

Na jaře tohoto roku jsme se všichni loučili se
stromem (prasklý kmen od mrazu?), který neod-
myslitelně patřil k naší mateřské škole, zrovna tak,
jako obě paní učitelky. Že by si řekl: "když ony, tak
já také?!"

Je to tu bez něj takové jiné, divné až pusté.
Stejný pocit určitě budeme mít i po odcho-
du našich kolegyň. Ale život jde dál - vysa-
dily se nové stromky, do mateřské školy při-
jdou dvě nové paní učitelky a mně nezbývá,
než zanechat té nostalgie a poděkovat obě-
ma paním učitelkám za jejich dlouholetou,
celoživotní, obětavou a hlavně svědomitou
práci a popřát oběma, aby si ještě hodně
dlouho užívaly klidu, pohody a spokojenosti
a k tomu jim za celý kolektiv přeji pevné
zdraví.               Jitka Mixová, ředitelka MŠ

I uprostřed prázdnin tu pro vás
máme "Zprávičky z naší školič-
ky". Je v nich ohlédnutí za
posledním školním měsícem
červnem a tak trochu i za celým
školním rokem 2003 - 2004.

Začátek června patří tradičně
oslavám Mezinárodního dne dě-
tí. Našim dětem patřil ne jeden,
ale hned celý týden. Nazvaly
jsme ho "Týden radosti" a snaži-
ly se na každý den připravit dě-
tem nějaký "dárek". Tím hlavním
byly "Hrátky se zvířátky", kdy
jsme v prostorách školkové za-
hrady nachystaly stanoviště, na
kterých děti plnily úkoly zvířá-
tek. Velmi vydatně nám opět po-
máhali žáci ze 7. B třídy.
Nanosili na zahradu vše potřeb-
né, dvojice dostala na starosti
jedno stanoviště a nakonec vše
sklidili. Bylo velmi příjemné sle-
dovat, jaký mají hezký přístup
k předškoláčkům, jak se jim tr-
pělivě a kamarádsky věnují.
Však si tím hned naše děti získa-
li. Na závěr celého dopoledne,
když už byly splněny všechny
úkoly a rozdány odměny, všichni
společně, velcí i malí, "řádili" po
celé zahradě. Tak ještě jednou,
sedmáci, děkujeme. Za pomoc
i za to, jací jste byli.

Dalším dárkem byl autobusový
výlet druháčků a tře�áčků do zo-
ologické zahrady ve Dvoře
Králové n. L. I ten se vydařil
a děti přijely spokojené a plné
zážitků. "Týden radosti" ještě dě-
tem přinesl maňáskovou pohád-
ku "O bojácném medvídkovi"
a stopovanou zvířátek. Tím byl
červen otevřen a my chtěly stih-
nout ještě spoustu věcí. Naše

plány trochu kazilo počasí, ale
nedaly jsme se. Druháčci "puto-
vali" po Vamberku a znají kdeja-
ký kout našeho městečka.
Tře�áčci se rozloučili s dětským

oddělením vamberecké knihov-
ny coby předškoláci a s hrdým
titulem "Malého čtenáře" na ob-
drženém diplomu se po prázdni-
nách vrátí už jako školáci. Školní

rok se pomalu blížil do finále.
Letos jsme ho z technických dů-
vodů ukončily poněkud dříve.
K tradiční "Kouzelné noci"
a "Poslednímu zvonění" jsme při-

daly i šerpování budoucích prv-
ňáčků, které provedly herečky
divadélka Úsměv jako "Zdravěn-
ka a Kubík". My se však s našimi
tře�áčky ještě neloučíme.

Rozloučení nás čeká až 1. září,
než je společně s rodiči odvede-
me z mateřské školy rovnou do
1. tříd. Ale to už bychom byly na
začátku nového školního roku
a my jsme se spíše chtěly ohléd-
nout za tím právě minulým. Jsme
rády, že se nám podařilo připra-
vit pro děti spoustu činností, her,
zábavy a poučení. Je pravda, že
občas nevyšlo vše tak, jak jsme si
naplánovaly, ale to děti asi ne-
zpozorovaly. A na co budou naši
tře�áčci nejvíc vzpomínat? Tady
jsou jejich odpovědi: "Na hry na
zahradě, na koupání v bazénu,
na Výtvarníčka (výtvarný krou-
žek), na kuličkový bazén, na po-
hádky, na kamarády, jak jsme si
hráli, na všechno..."

To "všechno" je naše celoroční
práce a snažení. A nejenom naše.
Bez spolupráce, podpory a pomo-
ci spousty lidí by určitě ten náš
"Barevný rok" nebyl tak pestrý.
Chceme tedy touto cestou podě-
kovat všem, kteří nám jakkoliv
a kdykoliv vyšli vstříc - ochotným
rodičům, pracovníkům Městského
úřadu, Městské knihovně, Domu
dětí a mládeže, Městskému klubu
Sokolovna, vamberským a merk-
lovickým hasičům, slečně Dytrto-
vé ze Základní umělecké školy
v Kostelci n. O., paní logopedce
Kulhavé, zkrátka všem dobrým li-
dem, kterým nebylo zatěžko udě-
lat něco pro děti. Doufáme, že
i v příštím školním roce budeme
mít na takové lidi štěstí. Ale te� je
ještě léto a prázdniny jsou v pl-
ném proudu, takže hodně sluníč-
ka, letní pohody a v září na shle-
danou.

Kolektiv MŠ Tyršova

Souvislost - kdo ví?
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MATEŘSKÁ ŠKOLA JUGOSLÁVSKÁ
Když se blížil konec školního

roku, začali jsme přemýšlet, kam
pojedeme na školní výlet. Aby se
dlouho nesedělo v autobuse, aby
se děti něco dozvěděly, užily si
pohybu a vyřádily se a hlavně,
aby to nebylo daleko. Řešení ne-
bylo těžké. V okolí Vamberka je
přece plno míst, které tyto naše
podmínky splňují. Zvolily jsme
Potštejn s jeho krásným hradem.
Krásné výletní místo pro výletní-
ky zblízka i daleka. Po domluve-
ní všech náležitostí a přípravách
nastal den D. Jen aby vyšlo po-
časí! Ráno 1. června se celá naše
MŠ vyhrnula na náměstí a již
o deváté hodině jsme přijeli au-
tobusem do Potštejna. Cestu na
hrad jsme zvolili z Lipové aleje.
Je to přírodou a nemusíme kus
po státovce. Říkali jsme si hrad
není daleko, vždy� se nám tyčí
přímo nad našimi hlavami.
Po strmé cestičce to však tak idy-
lické nebylo. V jednom místě ji
dokonce strhla voda a my jsme si
mohli zahrát na horolezce. I lano
jsme sebou měli. Cestou, po
kratším vydechnutí, jsme děti
trochu vyzkoušeli, jak jsou na
tom se znalostí živé i neživé pří-
rody. Příležitostí bylo více než
dost. Koruny stromů se nad naši-
mi hlavami klenuly jako krásná
zelená střecha, broučci a jiný
hmyz se nenechal pobízet, aby
se nám ukázal, i zelenou žabku
jsme si mohli pohladit. Než jsme
prošli hradní bránou, rozhlédli
jsme se po celém okolí. Pohled
na všechny strany, který se nám
po namáhavé cestě naskytl, nás
cele uchvátil. Ta hloubka dolů
a jak daleko jsme dohlédli! Po
zakoupení vstupenek jsme se po-
hodlně usadili a děti si mohly
konečně pochutnat na dobro-
tách, které si nesly v batůžcích.
To abychom měli sílu na obhlíd-
ku hradu. Děti se nejvíce těšily
na živé obyvatele hradu a i nám
dospělým se pštrosi líbili. Jejich
velikost a vznešené držení hlavy
dětem vyrazily dech. Ale brzy se
vzpamatovaly. Všimly si, že je
kolem plno hebkých peříček, tak
je začaly sbírat. Paní průvodkyně
nám všechno pěkně vysvětlila a
povídání o loupeživém rytíři
Mikulášovi se nám líbilo. Také se
nám poštěstilo vidět, jak se hrad
opravuje a staví ze�. Kluky nej-
více zaujala použitá technika.
A už se ozývaly další obyvatelé

hradu. Byly to kozy kamerunské.
Byly opravdu roztomilé,  zvláš�
když se nechaly pohladit. Cesta z
hradu probíhala již lépe a také
nás pobízel hlad a zvědavost, co
dobrého dostaneme k obědu,
který jsme si objednali na
Vochtánce. Byli jsme všichni mi-

le překvapeni, a to jak velikostí
porce, tak i chutným zpracová-
ním. Polévka a kuře s brambory
zmizely v dětech jedna dvě!
Myslíte si, vážení čtenáři, že by-
ly děti po obědě unavené? Velký
omyl! Te� nastal pravý čas si vy-
zkoušet průlezku, pohoupat se
na laně, zahrát si kopanou na
louce. Naše dovádění přerušilo
měnící se počasí. Zamračená ob-
loha nevěstila nic dobrého, a tak
jsme se vydali domů o jeden au-
tobusový spoj dříve, než jsme
plánovali. Za pět minut, co jsme
dorazili do školky, se pěkně roz-
pršelo. I když jsme obětovali ná-
vštěvu cukrárny, můžeme s kli-

dem prohlásit, že se nám výlet
vydařil, děti že byly spokojené a
že si ho pěkně užily, což doklá-
dají naše fotografie.

Konec školního roku je pozna-
menán ještě další událostí, a to
velice významnou. A to, již mů-
žeme říci, tradičnímu vyřazová-

ním předškoláků a jejich pasová-
ním na školáky. Na tuto slávu
jsme se patřičně připravili a děti
nám vydatně pomáhaly. Pro dů-
ležitou návštěvu, jako byl pan
starosta ing. Jiří Mazúch, paní
učitelka z 1. třídy Libuše
Lejsková, knihovnice paní
Jaroslava Martinová a Anna
Klecandrová, paní učitelka Jana
Ichová ze Základní umělecké
školy v Kostelci nad Orlicí, Mgr.
Pavlína Kulhavá, promovaná lo-
gopedka, děti vyrobily papírové
květiny. Měli jste vidět ty rozzá-
řené oči, když návštěvu vítaly
a květiny předávaly. Radost byla
na obou stranách.

K vlastnímu programu, který si
druháčci připravili, přispěli svým
vystoupením i mladší děti z
I. odd., kdy za doprovodu kytary
p. uč. Čermákové svým starším
kamarádům přišly zazpívat
a přednést básničky. Škoda, že
jste u toho nebyli a neviděli, s ja-
kou vervou a zaujetím přednáše-
ly. Předškoláci svým vystupová-
ním a předvedením programu
dokázali, že do školy již opravdu
patří a že do MŠ nechodili zby-
tečně. K naší pedagogicko-vý-
chovné práci svou měrou přispě-
la spolupráce s Domem dětí a
mládeže ve Vamberku, kam děti
docházely na keramický krou-
žek, v Městské knihovně probí-
halo seznamování s knihou, ži-
vou hudbu si mohly poslechnout
v Kostelci nad Orlicí na koncertě
v ZUŠ, vadnou výslovnost dětí
napravovala Mgr. P. Kulhavá,
promovaná logopedka. Pokra-
čováním červnových slavností
bylo zakončení spolupráce s kni-
hovnou, kde děti po krásně strá-
vené půlhodince plné her a kou-
zel s paní Martinovou, dostaly
Diplom malého čtenáře a krás-
nou sluníčkovou čelenku, kterou
nesly hrdě celou cestu do školky.

Do školy se všechny děti těší,
důkazem je to, že každý má svou
aktovku, se kterou se na slavnost
přišel pochlubit. A aby nebyla
tak prázdná, připravili jsme  do
ní na památku tradiční diplom a
pohádkovou knížku. Myslíme si,
že děti byly dárky příjemně potě-
šeny, ale největší překvapení
způsobilo sluníčko ze žluté stuž-
ky opatřené letopočtem a ná-
zvem školy.

Naše slavnostní vyřazování
předškoláků se velmi vydařilo
a všichni hosté se rozcházeli s
pěkným pocitem dobře strávené-
ho odpoledne a děti se rozloučily
zvoláním Ahoj školko, škola volá!

Touto cestou děkujeme panu
Bolehovskému za možnost vy-
stavení našeho školního tabla s
fotografiemi předškoláků v jeho
obchodě.

VŠEM RODIČŮM PŘEJEME,
ABY LETNÍ DOVOLENOU
PROŽILI SE SVÝMI DĚTMI
A NAŠIM DĚTEM PŘEJEME
PŘÍJEMNÉ A KRÁSNÉ PRÁZ-
DNINY.          za kolektiv MŠ 

Milena Řeháková



ZPRAVODAJ 17

Informace z Městské knihovny
Telefon: 494 541 182 - oddělení pro dospělé čtenáře, 494 541 437 - kancelář knihovny

e-mail: knihovna@vamberk-city.cz, www.vamberk-city.cz

Nad Vamberkem  to 2. června odpoledne
sice vypadalo, že se každou chvíli musí za-
čít ženit čerti, nad městem visely těžké
mraky a déš� byl na spadnutí, v Městské
knihovně ale bylo vlídně a útulně. Toho
dne právě probíhaly přípravy na slavnostní
předání cen vítězům  výtvarné soutěže "O
nejkrásnější velikonoční vajíčko" spojené s
předáváním odměn nejlepším dětským čte-
nářům a oslavou Mezinárodního dne dětí.

Ještě předtím, než přišli první malí ná-
vštěvníci, poletovaly knihovnou červené,

žluté, zelené, modré a fialové balónky.
Příchozí si nejdřív v knihovně vyměnili
knížky a pak už rychle do studovny, kde
pro ně byly připraveny stolní hry, soutě-
že, testy a pomůcky pro kreslení a malo-
vání. Také Vzkazovníček, do něhož děti
mohly napsat, jaké změny by v knihovně
uvítaly.
Závěr "Půjčování mezi balónky", jak se ak-

ce jmenovala, patřil jedné z řady slavných
pohádek o krtkovi v podání Marka Ebena
a Aničky Slováčkové. Ne že by ti dva zaví-

tali do Vamberka. Jejich hlasy si malí čte-
náři vyslechli v reprodukované formě z
magnetofonové kazety.

Nakonec dostal každý malý čtenář po jed-
nom balónku, aby se  to vyšlapovalo domů
co nejveseleji. Celkem si jich děti toho dne
odnesly sto padesát!

Knihovna tedy tímto děkuje  za spoluprá-
ci Klubu českých turistů a Městu Vamberk,
bez jejichž pomoci by "Půjčování mezi ba-
lónky" bylo znatelně méně barevné než onu
první červnovou středu.                       AK

Žijeme jinak.  Všichni. My do-
spělí i naše děti. Náš současný le-
topočet  pyšnící se pseudony-
mem "třetí tisíciletí" posunul nás
všechny.  Samozřejmě k závrat-
ným cílům, k závratným  hodno-
tám a  k ještě závratnější snaze
získat co nejvíc...  A bohužel i ke
ztrátě hodnot úplně obyčejných
jako je přátelství,  laskavost, ohle-
duplnost. Naším nej-
věrnějším společní-
kem  je  stres. Tím, co
nejvíce postrádáme,
je pohoda a spokojenost... Kdysi
jsem někde zaslechla, že právě
třetí tisíciletí bude oním tisíciletím
lásky a míru, na které lidstvo tak
dlouho čeká. Nepřála bych nám
všem nic jiného....

A právě v téhle hektické době
vyrůstá naše nejmladší genera-
ce. Tolik problematická, tolik kri-
tická a kritizovaná, vyzývavá...
Hodnocení z úst dospělých
a kvalifikovaných odborníků ne-
jsou příliš lichotivá.  Ale jen málo-
kdo rozebírá příčiny této situace.
Málokdo vnímá, že právě naše
děti jsou daleko více než genera-
ce jejich rodičů ovlivňovány ob-
rovským přetlakem informací hr-
noucích se k nim ze všech stran.
Informacemi, které ještě neumí a
nedokáží správně rozlišit. A s je-
jichž rozluštěním bychom  jim
měli pomoci právě  my, dospě-
lí....Nebo snad - nemáme čas? 

Mám ráda svoji profesi. Práce
dětské  knihovnice je krásná,
i když velice náročná jako každá
jiná práce s dětmi. Největší od-
měnou je pro mě  vědomí, jak rá-
dy vamberské děti svoji knihovnu
mají a jak dobře se tu cítí.  Dnes
už není výjimkou návštěvnost ko-

lem stovky dětí za jedno odpo-
ledne. Možná si kladete otázku,
kde vznikl takový zájem. Já sama
jen vím, jak zapotřebí mají i dneš-
ní děti pocit, že někam patří. Že
jsou někde vítány, že mají své
klidné místečko, kam se aspoň
na chvíli schovají před světem a
svými menšími či většími starost-
mi. I děti je mají, věřte mi. Jen

bláhový hovoří o bezstarostnosti
dětství. To jen nám, dospělákům,
se zdají ty dětské starosti o mno-
ho bezvýznamnější než ty naše.
Není to pravda. To jsme se jen
my posunuli za hranice dětství
a zapomněli jsme...

Tím útočištěm se pro více než
tři sta dětí stala v našem městě
knihovna. Tady si mohou odpoči-
nout, posedět a nabrat dech, vy-
zpovídat se a k tomu ke všemu si
domů odnést  nadílku krásných

knížek a časopisů, jejichž servis
mají neustále k dispozici.  Občas
se mi z té záplavy dětských přání
až hlava točí a kromě knihovnic-
ké práce musím stihnout být
i maminkou, tatínkem, vrbou
a hlavně kamarádkou....  Ale pro-
to tady jsem.

Jako "děckařka" pracuji v naší
knihovně již jedenáct let. Kromě

blízké spolupráce se školní druži-
nou, která je již tradicí, se nám
postupně podařilo navázat kon-
takty s pedagogy a dětmi
Základní školy ve Vamberku, stej-
ně jako se školami z okolních
vesnic. Nejprve s obavami, ale
dnes s radostí a vzájemným těše-
ním se na naše společné chvilky
spolupracujeme již pět let i s těmi
nejmenšími - s dětmi z Mateřinky
Tyršova, k nimž se díky vstřícnosti
paní ředitelky Sládkové v letoš-

ním roce připojila i Mateřská ško-
la Jugoslávská.  A tak se v prů-
běhu druhého pololetí tohoto
školního roku vystřídalo v knihov-
ně  při 40 besedách na 600 dětí
ve věku od 3 do 15 let.  A zatím-
co se ti starší vzdělávali v oblasti
literární výchovy a knihovnických
pravidel, ti nejmenší se úspěšně
dohráli přes všechny Pyšné prin-

cezny, loutková diva-
dýlka a pohádky k
Diplomu malého čte-
náře.  Všechna tato

setkání mají jediný cíl - seznámit
děti s krásou      a důležitostí kni-
hy, která nás provází celým živo-
tem.  Vím, že i sebeschopnější
knihovník nemůže dětem nahra-
dit ty nezapomenutelné chvíle
pohody a klidu s krásnou knížkou
na mámině či tátově klíně v tom
nejútlejším věku... Ale přesto -
kdo jiný další by jim měl pomoci
v jejich cestě za knihou než prá-
vě my, kteří máme všechny ty po-
klady hezky vyrovnané v regálech
našich knihoven? Vždy� máme za
úkol jediné - nabídnout je  a po-
slat dál...

Dovolte mi v závěru tohoto mého
psaní poděkovat všem pedago-
gům, kterým naše děti nejsou lho-
stejné.  Je jich celá řada a já jsem
moc ráda, že právě s nimi můžeme
spolupracovat. Možná se nám
společně podaří, že  díky naší sna-
ze najdou děti přítele na celý život -
nenáročného, tichého, věrného.
Knížku.

Přeji všem našim čtenářům
nádherné léto  a dětem  - aby na
ně nejen o prázdninách měli má-
ma s tátou spoustu času...

Za Městskou knihovnu ve
Vamberku   Jaroslava Martinová

Všechno má svůj smysl

PŮJČOVÁNÍ MEZI BALÓNKY
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NOVINKY V ODDĚLENÍ
PRO DOSPĚLÉ:
Beletrie
● Morrell, David: 

Bratrstvo růže
Sirotky Chrise a Saula, kteří vy-
růstali v dětském domově ve
Filadelfii, často navštěvoval ne-
známý muž, který z nich vycho-
val profesionální vrahy. Tak začí-
ná první ze tří svazků trilogie.
● Morrell, David: 

Bratrstvo kamene
Příbuznost zpravodajské a mniš-
ské řehole. 
● Gordon, Thomas: 

Celibát - odpíraná touha
Vášeň, konflikt, zakázaný sex.
● Archer, Jeffrey: 

Řekneme to prezidentce?
Pouhých šest dnů má FBI na to,
aby odhalila skupinu připravující
atentát na první prezidentku
Spojených států.
● Hunter, Evan: 

Tajemství domu Bordenů
Fenomenální autor se tentokrát
zaměřil na nejslavnější americkou
vražedkyni Lizzy Bordenovou.

● Huston, James: 
Cena za sílu

Obávaný terorista využívá roz-
kolu ve vládní špičce USA.
● Dietrich, William: Návrat
Na útěku před Velkým bratrem
geneticky zdecimovanou
Austrálií.
● Šmíd, Jan:

Čtyři labutí pera
Historický román na pozadí ces-
ty Jindřicha VII. za císařskou ko-
runou.

Naučná literatura:
● Hammondová, Beate: 

Největší milostný 
příběh na dvoře 
habsburském

František Ferdinand a Žofie
Chotková
● Caratini, Roger: Tiberius
Pohnutý život císaře
● Chrastil, Pavel: 

Na Kampě pod pokličkou
Jan Werich
● Besserová, Miroslava: 

Soukromý život 
Rudolfa Hrušínského

● Erickson, Carolly: 
Alexandra

Život poslední ruské carevny
● Fraser, Antonia: 

Marie Antoinetta
Osudy Marie Antoinetty od jejích
dětských let na rakouském dvo-
ře, kde se záhy stala pouhou
loutkou v rukou své ambiciózní
matky, císařovny Marie Terezie.
● Erickson, Carolly: 

Jindřich Veliký
Život anglického krále Jindřicha
VIII.
● Jos. Lada
Životopis Josefa Lady od Jiřího
Oliče 
● Liška, Vladimír: 

Neslavné konce mocných
Boží mlýny v dějinách, fanatici
a jejich oběti
● Jacq, Christian: 

Toulky Egyptem faraonů
Pou�, která začíná v nilské deltě
a končí až v núbijském Abú
Simbelu. Na cestě dlouhé přes
tisíc kilometrů navštívíme nej-
slavnější památky starého
Egypta...

● Královská trilogie
Ženy a milenky českých králů
Muži a milenci českých královen
Děti a levobočci českých králů
● Ouředník, Patrik: 

Europeana
Stručné dějiny dvacátého století
● Česal, Aleš: 

Utajené dějiny Čech
Historie, o které nechtějí odbor-
níci slyšet
● Gurney, Alan: 

Závod o bílý kontinent
Dobývání Antarktidy
● Müller, Zdeněk: 

Jeruzalém mezi 
minulostí a budoucností

Posvátné město, nebo ohnisko
nepokojů?
● Větvička, Václav: 

Moje květinová dobrá jitra
Autor od roku 1997 pravidelně vy-
stupuje v ranním pořadu Dobré jitro
na stanici Praha, Českém rozhlase 2.
Z těchto ranních promluv byly vy-
brány kapitoly tvořící tuto knížku.
● Dvořák, Petr: Atlas počasí
● Kameny světa
Nejkrásnější a nejzajímavější

Divadelní  spolek Zdobničan ve Vamberku má za se-
bou sezónu, která se jistě bude  počítat k jeho nej-
úspěšnějším. Na konci roku uvedl dramatické pás-
mo k dvoustému výročí svého trvání. Tato montáž
výstupů a písní z nejúspěšnějších inscenací posled-
ních desítek let se setkala s obrovským úspěchem.
Více než rok trvající přípravy se bohatě vyplatily.
Na jeviště vamberské Sokolovny se vrátili i mnozí
z těch amatérských herců, kteří se již dlouho na
práci divadelníků ne-
podíleli a jejich ná-
vrat byl opravdu tri-
umfální. Ve spoluprá-
ci i s tou nejmladší
generací ochotníků se
podařilo vytvořit
představení, na které
budou diváci i aktéři
vzpomínat jistě po
dlouhá léta. V tom
jim pomůže videozáz-
nam celého vystoupe-
ní, který byl pořízen
a je ještě možné si jej
zakoupit. Vydána by-
la také výpravná pub-
likace, věnující se historii ochotnického divadla ve
Vamberku, vybavená bohatou fotodokumentací. 
Tradiční pohádkou pro děti, kterou Zdobničan stu-
duje každé jaro, byla letos Werichova Královna
Koloběžka. Ta měla tradičně předpremiéru počát-
kem května na divadelní přehlídce Dospělí dětem
v Havlíčkově Brodě, kde se setkala se značným
úspěchem. Ta pravá premiéra však musela být pro
onemocnění představitelky titulní role o dva týdny
posunuta. A tak až v pátek 18. června mohlo tuto
svižnou a vtipnou inscenaci uvidět několik set škol-

ních děti a v neděli odpoledne potom i veřejnost.
V hledišti se objevila i senátorka Václava Domšová,
která je velikou příznivkyní ochotnického divadla
a všechny členy souboru velice potěšilo, že jejich vý-
kony hodnotila jako velmi zdařilé. Po prázdninách
bude pohádka obnovena pro reprízy v okolí
Vamberka. A nejen v okolí. Byl navázán styk i s
ochotníky v Jaroměři, a tak se bude hrát i tam.
Velikým úspěchem a novinkou v práci Zdobničanu

je vznik autorské in-
scenace. Souběžně
s klasickou pohádkou
studovala druhá část
souboru text O zakle-
tém templáři, který
napsal člen souboru.
Vznikla tak zajímavá
a těžko zařaditelná
inscenace: částečně
pohádka, částečně
temná balada a našlo
by se tam i kus ne-
spoutané grotesky.
Premiéru měl
Templář na festivalu
Mezi ploty v praž-

ských Bohnicích a reprízy budou po celé léto i pod-
zim. Je připravena tak, aby se dala hrát pod širým
nebem, a tak jim přejeme vždycky hezké počasí.
Ochotníci se podíleli i na oslavách výročí upálení
Mistra Jana Husa na vambereckém náměstí, pomá-
hali pořadatelskou službou při výstavě ak. malíře
Ungráda na Městském úřadě. Hlavně se ovšem těší
na zahájení nové sezóny na podzim a všichni jejich
příznivci se mohou těšit s nimi, protože se chystají
velice zajímavé novinky. Přejme jim a i jejich věr-
ným divákům mnoho úspěchů.           Karel Uhlíř

Koncert
na hradě

Na hrad Potštejn mě před ča-
sem zavedli pštrosi. Ne snad že
by na mě počkali dole u zámku
a cestou na kopec mi dělali prů-
vodce. To jsem musel zvládnout
sám. O hradních  pštrosech jsem
věděl předem a tak jsem je vyfo-
til pro Orlický týdeník, položil
jsem jim několik otázek, odpo-
vědi zaznamenal na diktafon
a posadil se s hradním pánem
Zdeňkem Hlávkou ke kafi.

"Co kdybychom tady na hradě
udělali koncert?" zeptal se kas-
telán. "Dole na Vochtánce dělají
country, tak bychom tady mohli
mít folk," dodal.

Hlavou mi prolétla vzpomínka
na vystoupení, které jsme tady mě-
li s Oborohem před více než deseti
lety. Tvářila se docela přitažlivě.
Rozpomněl jsem se také na otázky
přátel, jestli budu hrát někdy v do-
hlednu někde poblíž. Pořád vyme-
tám nějaké festivaly, daleko častěji
než na Rychnovsku hraju v Praze,
Ostravě, Brně, v Písku, Sedlci -
Prčici a já nevím kde ještě…

"Tak jo, koncert bude," odpoví-
dám Zdeňkovi. Chvíli se doha-
dujeme ohledně vhodného data.
Nejlepší bude pátek, a to 30.
července v osm. S prázdninový-
mi country večery na Vochtánce
si to konkurovat nebude, proto-
že ty bývají každou sobotu. 

Tak na shledanou na hradě!
Slávek Klecandr

Ohlédnutí za divadelní sezónou 
vambereckých ochotníků



Skaut info

● Dne 30. června uplynulo 5 let od úmrtí pana
JAROSLAVA VYČÍTALA

Vzpomínají manželka a synové

Společenská kronika

NEJMLADŠÍ FOTBALISTÉ TJ BANÍK VAMBERK
(PŘÍPRAVKA) A JEJICH RODIČE SI DOVOLUJÍ TOUTO
CESTOU PODĚKOVAT PANU LUBOŠI FREDEMU - RES-
TAURACE HELGOLAND A FIRMĚ JIŘÍ HORÁČEK -
TISKÁRNA TIPA ZA POSKYTNUTÍ VĚCNÝCH DARŮ NA
ZAKONČENÍ SEZÓNY.                                    Halamka

TJ BANÍK - ODDÍL FOTBAL
Všechna Vamberecká fotbalová

mužstva již ukončila sezónu.

Baník Vamberk "A"
Mistrovská utkání:
Vamberk "A" - Kostelec "B" 2:1
Častolovice - Vamberk "A" 7:4
Vamberk "A" - Javornice "A" 2:4
Petrrovice - Vamberk "A" 1:0
Vamberk "A" - Slatina n.Zd. 4:1
Pohár ČMFS Krajské kolo:
I. Kolo:
Vamberk - Kostelec "A"  2:0
II. Kolo
Vamberk - Přepychy "A" 2:2 (na
pokutové  kopy 3:5)

Po slibném začátku, kdy se
zdálo, že možnost hrát o postup
do vyšší soutěže by mohl mít re-
álnou podobu, jsme nezvládli
klíčové utkání v Opočně a mož-
nost selhání konkurentů v boji o
postup se ukázala jako velmi ne-
pravděpodobná. Z těchto důvo-
dů došlo u mužstva ke ztrátě
motivace a výsledky posledních
utkání vůbec neodpovídají mož-
nostem mužstva.

Naopak velkou motivací byl
krajský  pohár ČMFS. V této sou-
těži jsme nejprve přivítali "A"
mužstvo Kostelce n. Orl. (I.A tří-
da, nyní krajský přebor) a potom
i Přepychy (krajský přebor). V o-
bou utkáních k nám  přijela
mužstva soupeřů kompletní a
my podali kvalitní výkony.

Konečná tabulka OP II.třída:
1. Opočno 60b. 73:24
2. Borohrádek 54b. 55:29

3. Častolovice "A" 51b. 77:36
4. Ž�ár n. Orl. 48b. 48:32
5. VAMBERK 48b. 63:38
6. Rokytnice 45b. 51:30
7. Petrovice 40b. 46:36
8. Albrechtice 33b. 50:50
9. Javornice "A" 33b. 53:51

10. Kostelec "B" 28b. 37:54
11. Černíkovice "B" 25b. 30:61
12. Slatina 22b. 32:86
13. Dobruška "B" 21b. 32:61
14. Voděrady 9b. 21:80

Baník Vamberk "B"
Vamberecké béčko obsadilo

konečné sedmé místo v OP IV.
Třídy
● 5.6. Na Vambereckém hřišti
se odehrál Turnaj restauračních
zařízení. Zúčastnilo se 5 druž-
stev. „Pavka Bar“, „Moucha Bar“,
Zdobnice“, „Helgoland“, „Krajka“.
V silné konkurenci registrova-
ných i neregistrovaných hráčů
zvítězilo družstvo „PAVKA BAR“
● 13.6. vyrazili hráči starší pří-
pravky na Memoriál Miroslava
Kliky do Opočna. Při silné kon-
kurenci hráči obsadili páté mís-
to,skončili sice poslední, ale se-
hráli vyrovnané zápasy s Opoč-
nem, Voděrady a Doudleby.
● 19.6. byl sehrán domácí ven-
kovní turnaj elévů 15. letní TER-
CIE CUP. Za účasti: SK Unex
Uničov, FC Česká Třebová, SK
Masokombinát Polička, SK Vysoké
Mýto, TJ Červený Kostelec, TJ
Dvůr Králové. Vamberečtí hráči
sestavili dva týmy. SŠK obsadili
čtvrté místo.                     J. Mach

KAMENICTVÍ
● pomníky z přírodního 

i terasového kamene
● moderní tvary pomníků
● čištění starých pomníků 
tlakem vodního paprsku

RAŠKA RUDOLF, 561 14 České Libchavy
tel. 465 582 130, 603 281 830, 603 281 831

Skauti na kolech
I u skautů se může stát, že kromě jiných dovedností budete potře-

bovat i umění jízdy na kole. A tak i naše schůzka se odbývala na
kolech. Na to, že nás bylo patnáct, přijeli kupodivu všichni zdrávi
a s koly v pořádku. Vyšlápli jsme si na Podřezov, u polního letiště jme
si zahráli na blokovanou a tím prověřili před nastávající terénní vlož-
kou umění každého jednotlivce. Pak jsme pokračovali na Polsko,
Hradisko a Zákopanku a sjezdem dolů k pekelskému rybníku. Musím
pochválit světlušky, které statečně držely krok s našimi vlčaty. Při dal-
ších vyjíž�kách děti objevily skalní sezení Na zbrani, tábor na
Zdobnici, chaty v Rybné a další místa, kde většinou ještě nebyly. Hlavní
přínos schůzek na kolech vidím v tom, že děti poznají nádherné okolí
našeho města a spoustu kouzelných míst, která dosud nenavštívily ani
se svými rodiči a prohloubí se jejich vztah k rodnému místu.         DŠ

PODĚKOVÁNÍ
TÍMTO BYCH CHTĚL PODĚKOVAT PANÍ RENÁTĚ SOKOLOVÉ, PA-

NU MIROSLAVU BECHNÉMU A PANU MARTINU VÍDEŇSKÉMU ZA
ZÁCHRANU MÉHO ŽIVOTA PŘI MÉM ÚRAZU.

TAKÉ DĚKUJI VŠEM KAMARÁDŮM A ZNÁMÝM, KTEŘÍ SE NA
TOM PODÍLELI A PODPOROVALI MOJI RODINU V TÉTO TĚŽKÉ
CHVÍLI.                                                       STANISLAV VIMER
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● 15. 05. 2004  
Celostátní žebříček 
- Čechy  Rynoltice 
(OK Jiskra Nový Bor)

První závod celostátního žeb-
říčku uspořádal oddíl z Nového
Boru v Lužických horách s cent-
rem v obci Rynoltice. Pro tuto
obec to bylo mírné pozdvižení,
nebo� se sem sjelo více než 1400
závodníků nejen z Čech, ale ta-
ké z Německa a Polska. Závod
byl zařazen do tzv. Continental
cupu a Silva cupu. Terén byl ty-
pický pro tuto oblast, tedy velké
kopce s množstvím kamenů
a srázů a poměrně hustou sítí
cest.

Závodu se zúčastnila také
menší výprava z našeho oddílu
a nevedla si vůbec špatně v tak
silné konkurenci. V žákovských
kategoriích si opět vedli velmi
dobře Věra Műllerová  a Honza
Klapal, kteří v konkurenci
50 závodníků obsadili první
a druhé místo. V dospělých ka-
tegoriích se tradičně nejlépe
dařilo Janě Smutné, která opět
vyhrála a nechala za sebou všech
30 soupeřek.
Výsledky: D14B/1. Věra Műlle-
rová (45 záv.), D16B/16.
Michaela Bednářová (34 záv.),
D35B/1. Jana Smutná, 9. Jana
Klapalová (30 záv.), H12C/10. Ši-
mon Smutný (16 záv.), H14B/2.
Jan Klapal, 42. Daniel Růžička
(65 záv. !!!), H16B/15. Michal
Klapal (37 záv.), H20A/24. Tomáš
Veverka (35 záv.), H20B/15.
Pavel Řehák (23 záv.), H21B/18.
Libor Netopil (99 záv.), H40B/5.
Michal Smutný, 14. Fanda Klapal,
33. Jiří Novák (50 záv.)

● 16.05. 2004  
Celostátní žebříček 
- Čechy Kroučová 
(SK Kotlářka Praha)

Druhý závod se běžel v obci
Kroučová nedaleko Rakovníku,
protože závod bylo nutné přesu-
nout z důvodů problému s ochrán-
ci přírody na Kokořínsku. Terén
byl oproti sobotě dost rozdílný,
nebo� se běhalo po rovině s vel-
kým množstvím cest a průseků.
Na závod se přesunulo o 300 zá-
vodníků méně, ale účast 1100
závodníků nabízela opět velmi
kvalitní závody.Zajímavý byl prů-
běh hlavně u kategorie elita, do
které nenastoupilo několik našich
reprezentantů (mj. Ruda Ropek)

a dala tak příležitost ostatním
z nabitého startovního pole.

Z našich závodníků se zúčast-
nili pouze Honza Klapal a Tomáš
Veverka, ostatní se vrátili domů
z důvodu mj. i velkého přesunu
na nedělní závody a také díky
vysokému startovnému na těch-
to závodech.
Výsledky: H14B/4. Jan Klapal
(58záv.), H20A/24. Tomáš
Veverka (30záv.)

● 22.05. 2004  
Český pohár štafet  
Nasavrky 
(OK Lokomotiva Pardubice)

V typicky vysočinském lese ne-
daleko Hodonína u Nasavrk
proběhl další závod ze série celo-
státních žebříčků, a to tradičně
atraktivní závod štafet. Také
těchto závodů se zúčastnila naše
skupinka, aby změřila své  síly
s celorepublikovou konkurencí.
V letošním roce bylo zastoupení
štafety v kategorii žen nad 35 let
oslabeno o zraněnou Yvetu
Veverkovou, proto zbývající dvě
stálé členky štafety (Jana
Smutná a Jana Klapalová) přešly
do kategorie nad 21 let a společ-
ně s Markétou Vandasovou
vytvořily štafetu. Konkurence v
této kategorii je skutečně velká,
nebo� zde běhají mj. také repre-
zentantky.

Štafetu rozbíhala Markéta
Vandasová a vedla si velmi dob-
ře, nebo� přiběhla na výborném
třetím místě, předala na druhý
úsek Janě Klapalové, která mezi
,,dvacítkami,,  trochu ztratila,
ale Janě Smutné se podařilo do-
vést štafetu na pěkném třinác-
tém místě.

O něco lépe na tom byli naši
muži v kategorii nad 35 let. Šta-
fetu zcela netradičně rozbíhal
Luděk Vandas a v konkurenci 15
štafet doběhl na prvním místě.
Do druhého úseku vyběhl Fanda
Klapal, který si poradil s nástra-
hami trati a s malou ztrátou do-
běhl na třetím místě, předal tra-
dičně finišujícímu Michalu
Smutnému, který dovedl naší
štafetu na první místo s dvoumi-
nutovým náskokem.
Výsledky: D21/ 13. VAM A
/Markéta Vandasová, Jana
Klapalová, Jana Smutná, H 105/
1. VAM  A  /Luděk Vandas (1),
Fanda Klapal (3), Michal
Smutný (1)

● 29.05. 2004   
MISTROVSTVÍ  
VÝCHODOČESKÉ  OBLASTI   
Dolní Kalná  (Jilemnice)      
(jednotlivci)

V podhůří Krkonoš v areálu
koupaliště u obce Dolní Kalná,
uspořádal oddíl z Jilemnice
MISTROVSTVÍ  VÝCHODOČES-
KÉ OBLASTI. Terén byl v lese
s velkým množstvím erozních
rýh většinou porostlých smrko-
vým nebo modřínovým lesem.
Po řadě chladných dní a přede-
vším víkendů konečně přálo
i počasí a z pod mraků vylezlo i
slunce, takže pro mnohé koneč-
ně zdařilý víkend. Od těchto zá-
vodů jsme si mnoho slibovali,
nebo� výkony v jarní sezóně byly
dobré a tak jsme věřili v úspěch
našich závodníků. Výsledky byly
skutečně skvělé, náš oddíl získal
3 tituly MVČ a  4 druhá místa,
což bylo velkým překvapením
pro tzv. velkokluby z Pardubic,
Hradce a Jičína.
Výsledky: D14/2. Věra Műlle-
rová, D20/7. Jana Hostinská,
D21/7. Markéta Vandasová,
D35/1. Jana Smutná, 2. Jana
Klapalová, H14/2. Jan Klapal,
H20/4. Tomáš Veverka, 8. Pavel
Řehák, H35/1. Josef Doležal,
2. Luděk Vandas), H40/1.
Michal Smutný, 4. Zdeněk
Hostaš, 7. Fanda Klapal, 10. Jiří
Novák

● 30.05. 2004  
MISTROVSTVÍ  
VÝCHODOČESKÉ  OBLASTI   
Horní Branná  (Jilemnice)
(štafety)

Na nedělní závod štafet se zá-
vodníci přemístili ještě více na
sever a to do obce Horní Branná
u Vrchlabí. Běhalo se opět za
krásného slunečného počasí v ry-
chlém lese s dobrou průchodnos-
tí a množstvím oblastí s terénní-
mi i vegetačními detaily. Také
zde jsme měli své favorizované
štafety, hlavně v kategoriích nad
35 let a ty opět nezklamaly.
V ženské štafetě došlo k zajíma-
vému tahu, nebo� na první úsek
se postavila stále se zlepšující
Lenka Suchanová (Yveta
Veverková stále nemocná), kte-
rou doplnily zkušené závodnice
Jana Smutná a Jana Klapalová
a s převahou zvítězily. Také
u mužů byla situace velmi dra-
matická až do samotného závě-

ru, nebo� dvě štafety, které byly
postaveny, útočily na stupně ví-
tězů. Díky drobné chybě asi kilo-
metr před cílem jsme se však
museli smířit s umístěním pouze
jedné štafety.
Výsledky: D35/1.  VAM  (Lenka
Suchanová, Jana Klapalová, Jana
Smutná), D18/10. VAM  (Věra
Műllerová, Hana Műllerová,
Michaela Bednářová), D21/7.
VAM  (Markéta Vandasová, Iva
Kodytková, Jitka Rykalová),
H35/2.   VAM  (Fanda Klapal,
Zdeněk Hostaš, Michal Smutný)

● 05. 06. 2004  
Celostátní žebříček - Čechy  
Bukovina u Pecky 
(Nová Paka)

Pořadatelem dalšího závodu
byl oddíl z Nové Paky, který po-
stavil velmi pěkné tratě v dobře
průchodném podhorském teré-
nu. Ve smíšeném lese si museli
závodníci dát pozor především
na členitý terén s množstvím
skalních srázů, kamenných polí
a jam. Organizačně bylo vše vel-
mi dobře zajištěno, takže se če-
kalo na dobré výkony všech zá-
vodníků, což se potvrdilo mj. i z
řad našich závodníků. Velmi
dobře si vedli Věra Műllerová
a Honza Klapal, kteří ve svých
kategoriích podávají ty nejlepší
výsledky.
Výsledky: D14B/2. Věra Műlle-
rová, D16B/9. Michaela Bedná-
řová, D35B/1. Jana Smutná, 3.
Jana Klapalová, H12C/7. Šimon
Smutný, H14B/1. Jan Klapal,
42., H40B/5. Michal Smutný,

● 6.06. 2004  
Celostátní žebříček - Čechy  
Valteřice (OK Jilemnice)

Druhý závod uspořádal oddíl z
Jilemnice, který umístil centrum
do obce Valteřice (pásmo
KRNAPu). Terén byl podobný zá-
vodům ze soboty, tedy opět pod-
horský les s množstvím kopřiv,
různých skalek a kamenitých ku-
pek. Závod by se dal rozdělit do
dvou částí, ta první se běžela v
remízkách a hrázkách a ta druhá
se po povinném přeběhu běžela
v kopcovité části se skalkami.
Také druhý den si naši vedli  vel-
mi dobře a podali skvělé výkony
i v dospělých kategoriích.
Výsledky: D14B/1. Věra Műlle-
rová, D35D/1. Jana Smutná,
Jana Klapalová, H12C/8. Šimon
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Smutný, H14B/2. Jan Klapal,
H16B/ 10.Michal Klapal, H20B/7.
Pavel Řehák, H40B/3.Michal
Smutný, 9. Zdeněk Hostaš

● 12.06. 2004  
MISTROVSTVÍ  ČR  
na krátké trati Horní Dehtov 
(OK 99 Hradec Králové)
● 12.06. 2004  
MISTROVSTVÍ  ČR  
ve sprintu Jaroměř 
- Josefov  
(Slavia Hradec Králové)

Druhý červnový víkend byl ve
znamení dvou šampionátů.
Program začal dopoledne v
Horním Dehtově semifinálem
šampionátu na krátké trati.
Pořadatelé připravili vše po orga-
nizační stránce velmi dobře, jedi-
né připomínky byly pouze k ne-
dostatečnému zásobení s občer-
stvením. Závodníky čekaly tratě
v klasickém podkrkonošském le-
se (400 - 520 m n.m.) s nero-
vnou, místy kamenitou podlož-
kou s tradičním množstvím bal-
vanů a srázů. Tratě byly jak fyzic-
ky, tak i orientačně náročné, něk-
teří závodníci si stěžovali na
umístění několika kontrol, které
byly prý dost zašité a výhodu měl
ten, kdo někoho viděl od kontro-
ly odbíhat. Závod se opět vydařil
Janě Smutné a do nedělního fi-
nále nastoupila jako favoritka.

Závod ve sprintu byl odstarto-
ván přímo u vstupu do podzem-
ních chodeb v pevnosti Josefov.
O závod byl velký zájem i z řad
široké veřejnosti a četných před-
stavitelů města. Běhalo se po jo-
sefovských valech se značným
množstvím kopřiv, což bylo ne-
výhodou především pro závodní-
ky z čela startovního pole.
Výsledky: M ČR (krátká tra�-
kvalifikace) D16A/ 30. Věra
Műllerová, D35/ 1. Jana
Smutná, 11.Jana Klapalová,
H20A/21. Pavel Řehák, H20B/4.
Tomáš Veverka, H40/2. Michal
Smutný, 16.Fanda Klapal, 25.Jiří
Kula, 26. Zdeněk Hostaš, 30. Jiří
Novák
Výsledky: M ČR (sprint)
D16/20. Věra Műllerová, D16C/9.
Hana Műllerová, D35/2. Jana
Smutná, 10. Jana Klapalová,
H16C/4. Michal Klapal, 7. Jan
Klapal, H20/15. Tomáš Veverka,
H40/2. Michal Smutný, 15.Fanda
Klapal, 18. Jiří Kula, 19. Zdeněk
Hostaš, 33. Jiří Novák

● 13.06. 2004  
MISTROVSTVÍ  ČR  
na krátké trati Horní Dehtov  
(Hradec Králové)

V neděli byl víkendový pro-
gram dokončen finálovým závo-

dem krátké trati opět v Horním
Dehtově. Tratě vedly především
v kamenité stráni a srázovitém
terénním zlomu, kde byla četná
kamenná pole, skalky, balvany
a srázy. Stejně jako při semifiná-
le také v neděli byly tratě orien-
tačně velmi náročné a pěkné.
Nejvíce problémů nadělal závod-
níkům déš�, což ve svažitém te-
rénu a v kamení dosti ztěžovalo
běh. S náročným terénem se
z našich nejlépe dařilo Janě
Smutné, která celkem suverénně
vyhrála finále a v ČESKÉM
POHÁRU postoupila na první
místo.
Výsledky: D16/18. Věra Műlle-
rová, D35A/1. Jana Smutná,
D35B/3. Jana Klapalová, H18/23.
Lukáš Vostřel, H20A/16. Tomáš
Veverka, H20C/11. Pavel Řehák,
H40A/2. Michal Smutný, 9.
Fanda Klapal, H40B/6. Jiří Kula,
11. Zdeněk Hostaš, 14. Jiří Novák

● 19.06. 2004  
Celostátní žebříček - Čechy
Hutě pod Třemšínem  
(SK  PRAGA  PRAHA)
krátká tra�

V okolí vrchu Třemšín se běžel
další závod (tzv.krátká tra�)celo-
státního žebříčku. Pořadatelem
byl pražský oddíl PRAGA, který
postavil velice zajímavé tratě v
jehličnatém lese s dobrou prů-
běžností. Přesto, že se na
Moravě konal souběžně další zá-
vod, sešlo se na startu více jak
1000 závodníků, mezi nimiž
opět nechyběla naše skupinka
závodníků, která si vedla poměr-
ně dobře.
Výsledky: D14B/2. Věra
Műllerová,  D35/1. Jana Smut-
ná, D40B/19. Yveta Veverková,
H12C/11. Šimon Smutný,
H14B/2. Jan Klapal, H16B/16.
Michal Klapal, H20B/4. Tomáš
Veverka, 7. Pavel Řehák,
H35B/8. Luděk Vandas, H40B/1.
Michal Smutný                 

● 20.06. 2004  
Celostátní žebříček   Čechy  
Hutě pod Třemšínem  
(SK PRAGA  PRAHA)
klasická tra�

Druhý den připravil pořadatel
klasické tratě, které se celkem po-
vedly. Připomínky závodníků byly
především k umístění startu, ne-
bo� někteří viděli své soupeře do-
konce razit první kontrolu, jinak
další připomínky z řad závodníků
nebyly.  Stavitel tratí oproti sobo-
tě zavedl závodníky do kamenité-
ho terénu s množstvím bažinek
a hustníků. Nejlépe se z našich
závodníků dařilo opět Janě
Smutné, která vyhrála také ne-

dělní závod a upevnila si pozici
v Českém poháru.
Výsledky: D14B/3. Věra Műlle-
rová, D35B/1. Jana Smutná,
D40C/1. Yveta Veverková,
H12C/5. Šimon Smutný,
H14B/8. Jan Klapal, H16B/27.
Michal Klapal, H20B/5. Tomáš
Veverka, 7. Standa Hudák, 9.
Pavel Řehák, H35B/2. Luděk
Vandas, H40B/3. Michal Smutný

● 26.06.2004   
7.kolo Východočeského 
poháru Kounov - Hluky  
(Dobruška)

Posledním závodem před nad-
cházejícími prázdninami, bylo
poslední jarní kolo poháru.
Pořadatelství se ujal oddíl z
Dobrušky, který centrum závodu
umístil do obce Hluky u Kounova.
Závodu se zúčastnilo více jak 600
závodníků, kteří si stejně jako v
loňském roce zaběhali v okolí
Sedloňova. Organizačně bylo vše
zvládnuto poměrně dobře a navíc
počasí bylo velmi pěkné, tak se
daly očekávat dobré závody. Pro
všechny to byly poslední závody
před prázdninovými vícedenními
závody, které mj. pořádá také náš
oddíl v Liticích n.Orl.
Výsledky: D12D/5. Iveta
Hostašová, D16C/8. Hana Műlle-
rová, 9. Michaela Bednářová,
D21C/1. Jana Smutná, D21D/1.
Iva Kodytková, D35D/5. Lenka
Suchanová, H10N/9. Daniel
Vandas, H14C/1. Jan Klapal,
H14D/1. Martin Novák, 8. Daniel
Rykala, H16C/9. Michal Klapal,
H18C/5. Lukáš Vostřel, H21C/7.
Tomáš Veverka, H21D/2. Standa
Hudák, H35C/1. Luděk Vandas,
9. Zdeněk Hostaš, 10. Michal
Smutný, H35D/5. Jiří Novák

● 28.6.2004 pondělí  
ŠTAFETOVÝ  ZÁVOD  PRO  
ZÁKLADNÍ  ŠKOLU  
VAMBERK 

V pondělí uspořádal náš oddíl
ve spolupráci se ZŠ Vamberk šta-
fetový závod pro všechny roční-
ky. Start a cíl byl u tenisových

kurtů. Závod byl rozdělen do
čtyř kategorií, kde v první kate-
gorii běželi žáci 1. a 2. tříd, ve
druhé kategorii žáci 3. a 4. tříd,
ve třetí  žáci 5. a 6.tříd a ve čtvr-
té to byli žáci 7. - 9. tříd. 

Pro závod byly připraveny dvě
tratě, z nichž první měřila 800 m
a běžela se kolem hřiště, tu ab-
solvovali žáci 1.-4.tříd, druhá
tra� vedla kolem koupaliště
(1200m) a tu běželi žáci 5. - 9.
tříd. 

Počasí bylo velmi pěkné a pod-
le názorů některých žáků se zá-
vody zdařily. Pro první tři štafety
v každé kategorii byly připrave-
ny sladké odměny a pro vítěze
nezbytné šampaňské (dětské).
Výsledky:  

I.kategorie (1.-2.třída)
1. K.Burešová, P.Čermáková,
D.Buriánek, T. Krejčík 
2. J.Valášek, T.Wimer, J. Korbe-
lová, M. Kinclová
3. K.Brandejsová, M.Hlávková,
Z.Jirsa, D. Anders

II. kategorie (3.-4.třída)
1. K.Antesová, V.Hynková,
T.Králík, T. Hojný 
2. A.Ejemová, L.Horáková,
M.Kotyza, J.Havlík
3. K.Kytlíková, V.Műllerová,
T.Duna, M.Novotný

III. kategorie (5.-6.třída)
1. P.Jedličková, M.Jirásek,
P.Kořízková, D.Rykala
2. I.Hostašová, J.Olšavská,
P.Bartoš, J.Handl
3. Kubáček, Hlaváč, Francová,
Filipová

IV. kategorie (7.-9.třída)
1. Cabalková, Bednářová,
Chlumecký, Hynek
2. Jedlinská, Műllerová, Sarwa,
Smola
3. Kovaříček, Zemánek,
Novotná, Drobná
Všem účastníkům závodu a hlav-
ně vítězům gratulujeme a bude-
me se těšit na další spolupráci..

Zpracoval Karel Rykala

člen asociace cestovních kanceláří

Zajistíme i zájezd Vaší oblíbené CK bez navýšení cen!
NOVINKA - DOVOLENÁ NA SPLÁTKY

PŮJČOVÁNÍ ZAVAZADEL - značkové kufry SAMSONITE

CA GLOBUS TOUR
Masarykovo nám. 171, 564 01 ŽAMBERK
tel./fax: 465 612 436, www.globustour.cz
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Začátkem měsíce června se někte-
ří členové oddílu karate SKC Sokol
Vamberk, rodinní příslušníci a ostat-
ní zájemci zúčastnili rekreačního
pobytu, který pořádá náš oddíl ve
spolupráci s oddílem LAV Pula na
Istrijském poloostrově v Chorvatsku.
Počasí bylo nádherné i přes vítr, kte-
rý foukal v první den pobytu, se tep-
lota vzduchu pohybovala okolo tři-
cítky a velmi čistá voda měla 20
stupňů C. Ubytování bylo zajištěno
v plně vybavených velkých stanech
(2 ložnice, kuchyňka, přístavek)
a v karavanech, které byly umístěny
pod chladivým stínem borovicového
lesa v mezinárodním kempu Stupice
nedaleko malého městečka Preman-
tura, kam celá naše výprava každý
večer procházkou chodila na zmrzli-
nu, pizzu a další speciality.

Kemp je výborně vybavený od ně-
kolika restaurací, marketu, různých
stánků až po pečlivě udržované toa-
lety a sprchy 50 metrů od stanů, kde
tekla celý den teplá voda. Kemp má
několik sportoviš�, kde se dají provo-
zovat různé sporty od fotbalu, nohej-
balu až po basket. Speciální místo
bylo vyčleněno i pro cvičení aerobi-
ku. Třetí den pobytu jsme uskutečni-
li pěší výlet a obešli jsme celý polo-
ostrov Kamenjak, kde se nachází pří-
rodní rezervace, roste různá exotická
flóra od vstavačovitých orchidejí,
myrt, rozmarýnu až po vavřín.
Překvapilo nás, že v této rezervaci
jsou u tras umístěny i mobilní toalety.
Na konci poloostrova se nachází
mořská jeskyně, kam se dá proplavat,

takže zážitky těch, kteří se odvážili
přeplavat malou mořskou zátoku,
byly fantastické. Protože někteří z
nás byli už pěkně opáleni, uskutečni-
li jsme zájezd do Puli, kde jsme nav-
štívili nádherné mořské akvárium.

Poutavým vyprávěním průvodce nám
byly představeny různé druhy živoči-
chů, kteří žijí v Jaderském moři. Pro
dospělé a hlavně děti byl opravdu vel-
ký zážitek, když si mohli pohladit od-
lovené mládě žraloka, vzít si do ruky
živou hvězdici nebo jiného tvora. Po
prohlídce historických památek
v Pule, kterým dominuje koloseum
a další památky z doby římské, jsme
krásný den zakončili ve vyhlášené
pizzerii na výborném pokrmu.

Někteří z nás se další den zúčast-
nili návštěvy a tréninku v oddíle
karate Lav Pula, kde nás uvítal
a na naše dotazy odpovídal hlavní
trenér pan Rudolf Oliva (na sním-
ku první zprava).

Trénink byl ostrý a nám pozoro-
vatelům neušlo, že nikdo z cvičen-
ců se nesnaží svého trenéra pod-
fouknout a když jim udělil třeba
dvacet kliků, tak je udělala s pře-
stávkami i osmiletá holčička, která

se v tento den dobrovolně zúčastni-
la už druhého tréninku. Zaujala nás
také spolupráce mezi oddílem,ško-
lami a rodiči, kde cvičenci předklá-
dají trenérům k posouzení známky
ze školy a v případě horšího pro-
spěchu ostatní cvičenci pomáhají
svým slabším kolegům s doučová-
ním. Jak prohlásil pan Oliva, všich-
ni jsou jako jedna velká rodina, pro
karate žijí a nejít na trénink, to by
pro ně byla katastrofa.

Mimoděk jsem si vzpomněl na
náš nedávný případ, kdy byla
dítěti zakázána kvůli prospěchu
účast na tréninku karate a při ces-
tě z tréninku jsem tohoto cvičence
viděl jezdit venku na kole. K za-

myšlení nás také přivedl přístup
sponzorů, kteří si považují za čest
prezentovat se na soutěžích karate.

Na tomto tréninku jsme také do-
hodli další spolupráci mezi našimi
oddíly a účast oddílu Lav Pula na sou-
těži, kterou pořádá náš oddíl v září.

Další dny se většina už jen opé-
kala a připalovala na slunci a jen
někteří se zúčastnili vyjíž�ky na
rybářské lodi na moře spojenou
s ukázkou rybolovu a občerstve-
ním.

Domů se nám ani moc nechtělo
a když nastalo loučení, byli všichni
posmutnělí, protože se všem pobyt
zamlouval. Na cestě domů po pře-
kročení slovinské hranice začalo
pršet a hustý déš� nás provázel až
domů.

Pobyt se plně vydařil a jsme rádi,
že ho můžeme nabídnout i dalším
sportovním oddílům a soukromým
osobám v našem městě a okolí.
Možnost pro zájemce je až do září.

Ladislav Lux

Upozornění - ve středu
1. září uspořádá náš od-
díl nábor dětí, mládeže
i dospělých zájemců o ka-
rate do našeho oddílu.

Dne 11. září (sobota)
všechny srdečně zveme
na mezinárodní soutěž
Shotokan cup, který náš
oddíl pořádá ve sportov-
ní hale Gymnázia v Rych-
nově nad Kněžnou.

Oddíl stolního tenisu Baník Vamberk má cel-
kem 18 členů (z toho je 15 dospělých a 3 žáci -
v nejbližší době se však počítá s rozšířením člen-
ské základny minimálně o jednoho hráče se zku-
šenostmi z divizní soutěže a dále pak o několik
žáků). Tito členové jsou rozděleni do tří mužstev. 

A-mužstvo hrálo v uplynulé sezóně ve slo-
žení Martin Vrkoslav, František Svěrák, Jan
Podolka, Michal Macháček a Milan Palčisko.
Mužstvo již mnoho let hraje Oblastní přebor.
Od příští sezóny dojde k reorganizaci této sou-
těže, kdy ze dvou stávajících 14 členných sku-
pin bude vytvořena jedna skupina oblastního
přeboru 1.třídy a jedna skupina oblastního
přeboru 2.třídy. Naší snahou bylo skončit do
pátého místa, které zaručovalo přímý postup
do vyšší soutěže. Po vyrovnaných výkonech v
průběhu celé sezóny jsme  skončili těsně za
tímto cílem na šestém místě a tudíž nás čeka-
la kvalifikace s šestým celkem skupiny A. Tím

bylo mužstvo Tatranu Hostinné B. V tomto
velmi důležitém utkání jsme nakonec na sou-
peřově půdě zvítězili 10:4 a zaslouženě po
mnoha letech konečně postoupili do vyšší tří-
dy, ve které jak doufáme, budeme hrát v po-
klidném středu tabulky. Svá mistrovská utkání
bude mužstvo hrát, tak jako letos, ve velkém
sále sportovní haly, což je příležitost i pro di-
váky vidět opravdu kvalitní stolní tenis.

B-mužstvo tvoří zkušení hráči: Vítězslav
Melkes st., Vítězslav Melkes ml., Jan Kosek
a Radovan Novák. Hraje Regionální přebor
první třídy. V této soutěži skončilo v uplynulé
sezóně na solidním pátém místě. Důležitější,
než umístění v tabulce však je skutečnost, že
vzhledem k pracovnímu zaneprázdnění hráčů
základního kádru nastoupili v několika utká-
ních náhradníci - žáci, kteří tak získávali cen-
né zkušenosti. Do příští sezóny si dalo toto
mužstvo za cíl postup do vyšší soutěže.  

C-mužstvo, které dokázalo loni postoupit
z Regionálního přeboru druhé třídy, hrálo stej-
ně tak jako B-mužstvo Regionální přebor prv-
ní třídy. Ke svým utkáním nastupoval tento
tým ve složení Ladislav Novotný, Jiří
Jedlinský, Zdeněk Novák, Václav Šulc, Josef
Bodnár a Jiří Halberštát. V tabulce skončilo na
dobrém devátém místě. V další sezóně by však
chtěli být o nějaké to místo výš. 

Posledních pár slov by mělo patřit našim žá-
kům. Ti se v této sezóně zúčastnili více jak de-
seti turnajů, a� už okresní či oblastní úrovně
a díky získaným zkušenostem ze soutěže do-
spělých se jim docela dařilo.  Do budoucna
plánujeme nábor dalších žáků !     

Jak je tedy vidět, stolní tenis má ve
Vamberku poměrně silné a kvalitní zastoupení
a díky mládeži snad i perspektivu.

Martin Vrkoslav a Jan Podolka
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Městský klub Sokolovna 
Světlana Pavlíčková - ukázka paličkování

Městský klub Sokolovna 
Expozice polské delegace

Městský klub Sokolovna
Expozice Vamberecké krajky CZ

DDM Krajkářská škola
Vláčková krajka

Velká módní přehlídka "Krajka a oděv" 
- zámek Doudleby n.O.



II. místo Marianna Horváthová - "Čtverec - límec"

III. místo Dana Vařilová - "Okouzlení Mikolášem Alšem"


